
Kronika obce Bolatice 

 

 

Tato kniha obsahuje 129 stránek a je pokračováním 1. dílu kroniky obsahující 800 již popsaných 

stránek. Obsahuje roky 1961 a 1962.  

V Bolaticích dne 26. ledna 1962 

Za MNV Ludvík Zátopek, Leo Engliš, kronikář 



1) 

1961 

V této knize pokračuji v zápisech obecní kroniky. První díl kroniky o 800 stránkách je dopsán a 

doplněn fotografickými záběry z naší vesnice, jak ji vidí oko občana v roce 1962. 

 

Roky letí a připadá mi to jako by to bylo včera, kdy jsem začal psát první záznamy do obecní kroniky. 

Jsem mezitím starší, kroniku již píši 13 let a arci čas se u mne nezastavil. Šedivé skráně zdobí, ale i 

říkají, že již nejsem mladý. Cítím se však pořád mladý, cítím a žiji s tou bouřlivou dobou, která kove 

nové lidi, lidi zbavené strachu z pekla a věčného života. Nechci, aby tyto řádky vyzněly jako fráze, 

cítím a žiji tím novým a bouřlivým životem, který i pozvedává člověka – včera ještě deptaného, 

neuznávaného a chudého. A něco jako hrdost zalije mé nitro, když myslím na ty tisíce našich lidí, kteří 

staví Ostravu, šachty, sídliště; kde se jenom podíváš, jsou to naši lidé, kteří vtlačují mrtvé hmotě svou 

vůli, aby pak tato ožila s dvojnásobnou silou a umem hlučínského zedníka, tesaře, atd. Nová doba 

plná krás, ale něco mne přece rmoutí! 

 

2) 

Při všem tom jasném a čistém cítíš i pochybnosti, které pod povrchem našeho člověka žijí a brání mu, 

aby viděl to nové, krásné kolem sebe. Příliš trpká byla minulost, příliš mnoho cizích nánosů tam 

zanechala! A znovu znějí ze Západního Německa hlasy, které slibují, že nový pořádek v Evropě je 

jenom dočasný, a které rovněž říkají, že přijde zase den! 

 

Přijde den! Na tyto klamné hlasy, hlasy to krysaře z Hammelu, již jednou náš hlučínský člověk doplatil. 

Tisíce mrtvých, zničené domovy a beznaděj – to byl úděl našeho lidu po fašistické porážce v roce 

1945. Na tento rok by neměli mnozí naši lidé zapomenout. Neměli by zapomenout ani ti vládcové 

v Západním Německu, z nichž mnohý je taktak zachránil svůj život při porážce u Stalingradu a u 

ústupových bojů na celé východní frontě až do Berlína. Neměli by zapomenout na toto strašné 

dějinné poučení všichni naši ti pivní stratégové, kteří s plným břichem, dobře oblečeni a výborně 

bydlící pošilhávají na Západ a denně točící knoflíkem u rádia v očekávání čeho? Nevidím však černě, 

neboť vedle těchto strachem se chvějících, nikomu nevěřících Tomášů jsou i lidé, kteří již vidí svět 

jinak! 



3) 

Dnes a denně cítíš, že v naší společnosti nejsi sám. Nějak blíž jsou nám dnes všechny problémy, které 

nám náš život tak štědře nakládá. Jsou i stinné stránky v našem životě! Ale proč bys neměl vidět pro 

několik trnů bohaté a barvou hýřící růže? Jsou to nedostatky, které povětšině pramení z našeho 

bouřlivého růstu a hlavně z nás lidí! Naše myšlení je mnohde daleko za ekonomickým stavem našeho 

hospodářství. 

 

Tak se dívám dnes na naši vesnici a na naše lidi. Bolatice dnes těžko poznáváš! Staré, zamočené 

domky dělají místo novým, zdravým bytům a domkům, jejichž svítící fasády mluví o zabezpečení a 

zajištění jejich majitelů. Každý musí ve skrytu svého já říci, že 16 let v nové republice přineslo našemu 

lidu netušený rozkvět a rozmach. Z našich vesnic a jejich ulic zmizeli žebráci, zmizela bída a hlad. 

Stovky dobře živených a oblečených dětí zaplňují s jásotem svými hrami ulice, děti, z nichž žádné 

nepoznalo hlad a bídu! Růžolící tváře a veselá očka naší drobotiny září čistou, nevinnou radostí bez 

falše a pokrytectví. To člověka blaží a vyrovnává v něm jistotu, že zbytky starého myšlení starší 

generace odplaví čas, který i naše hlučínské nebe vyjasní.  

 

4) 

Snad nikde u nás není v lidech zakořeněná tak bezmezná touha mít ten svůj domek a kousek zahrady, 

jako právě u nás na Hlučínsku. Lidé šetří, spoří, uskrovňují se se vším, jen aby se tento jejich sen 

splnil. Tato touha je nějak pevněji váže k jejich zemi – vesnici. Rostou nové Bolatice. Můžeme to 

směle říci, neboť 250 nových domků bylo v této poměrně krátké době postaveno. Staví se a staví! 

Myslím si, že náš nedůvěřivý člověk tak alespoň tímto způsobem dává najevo svou důvěru 

v budoucnost naší vlasti. Pochopitelně, neboť jinak by těžko dal své ušetřené koruny do stavby, 

kterou by mu znovu měla vzít válka.  

 

Je krásná ta naše vesnice! Vklíněna v údolí se rozbíhá do kopců směrem ke Koutům, aby se pak znovu 

ještě pyšnější ukázala směrem k nádraží i k Borové. Kostelík, jehož historickou věž z roku 1723 odvály 

bouřlivé i radostné časy svítí daleko do kraje. Vůně lesů a luk i vůně zrajícího obilí se míchá s vůní 

továrních komínů, aby pak vytvořila to pravé, ničím nefalšované kouzlo domova. Je krásný náš domov 

svými pracovitými občany, našimi ženami a vším tím, co domov činí domovem! A tak si myslím, že 

pomalu, ale jistě a tím pevněji se upevňuje v našich lidech to vědomí, že patříme k sobě, k našemu 

velikému lidu! 



5) 

Přece však v něčem se tu zastavil čas! Naše obec po prvních, nesmělých krocích jakoby ustrnula. 

Všude kolem nás již svítí v jasném slunci zaseté a scelené lány, jenom v té naší obci i nadále straší ty 

nudle a nudličky polí, a ukazují, že tu něco není zdravého. Naše republika je dnes republikou 

socialistickou a její hospodářské úsilí v zemědělství jde cestou družstevního, velkovýrobního způsobu 

výroby. Naši zemědělci to dosud nepochopili a všechno nasvědčuje tomu, že pro své úzké, sobecké 

zájmy to ani nepochopí. S ním pak ruku v ruce jde zbytek vesnice. Jsou ti naši lidé vypočítaví. Co je jim 

po celonárodním boji o získání více chleba, co jim po socializaci vesnice! Jeho dva nebo tři ha mu dají 

k jeho již tak slušnému výdělku další, velmi důležitý přínos! Naši lidé si právě v držbě zemědělské 

půdy velmi svérázně a po svém si socialismus vykládají! Ano, on je pro socialismus, ale až pod jeho 

vrata, dál ovšem mi vážení soudruzi nelezte! Nevím, čím bych si měl postoj našich lidí vysvětlit. Vždyť 

kolem jsou stejní lidé, se stejnými zájmy a stejným způsobem myšlení. V tom děláme chybu a 

vědomě brzdíme další rozvoj naší vesnice! Tento postoj se nám musí spíš nebo později projevit velmi 

nepříznivě v hospodářství obce.  

 

6) 

Dokud se tak drží velcí, střední i malí zemědělci, drží se i takzvaní juterkáři, kterých je daleko přes 

500. Jsou to dělníci, zedníci, zámečníci, tesaři, kteří pokud se drží ti větší, budou i nadále hospodařit. 

Juterko nebo dvě, k tomu výdělek a dětský přídavek, zdarma mateřskou školu, všechny sociální 

výhody a vymoženosti společnosti, to je profil našeho člověka! Zdá se mi někdy, že zlá a macešská 

minulost zabila v mnoha našich lidech lásku ke kolektivu, lásku k bližnímu. Neoklame mne ta přílišná 

zbožnost a předstíraná víra našeho lidu. Je to už příliš farizejské a klamné! A tak v naší obci se zastavil 

čas ne k prospěchu obce, ale k našemu neprospěchu. Budoucnost ukáže, že měli pravdu všichni ti 

obětaví funkcionáři, kteří stovky a tisíce hodin věnovali přesvědčování tvrdohlavých, sobeckých a 

těžkopádných svých spoluobčanů. Jsou i lidé, kteří se snaží naše zemědělce div ne pasovat na 

mučedníky! Touha po majetku, touha po svém, po své hroudě tak pokřivila páteř nemnohému 

našemu člověku. Naši zemědělci „mučedníci“ si však po svém vykládají demokratičnost našeho 

zřízení. Neplní své dodávkové povinnosti, neplatí daně a národní výbor, funkcionáři, stát – to je pro 

ně nula – vzduch! Až příliš velká je ta trpělivost orgánů. Drobní zemědělci plní, platí daně, velcí 

nechtějí – pro ně neplatí naše zákony. 

 

7) 

A náš dělník – nějak brzy zapomíná na léta bídy, nezaměstnanosti a hladu – na léta, kdy byl na milost 

a nemilost odkázán těm velikým sedlákům, jejich panovačným touhám, jejich lakotě a vykořisťování. 

Družstevní vesnice těžce, ale úspěšně zápasí. Je jich málo na ty hektary. Je jich málo oproti tomu moři 



zloby a úsměšků vesnice! Nehospodaří špatně, až příliš dobré byly některé výsledky, ale nějak nevyšlo 

to sloučení. Lidé si od sloučení v ekonomický celek mnoho slibovali, byli však zklamáni. To se 

projevuje nejen v jejich myšlení, ale i v práci. Zdá se mi, že sloučení bylo neuvážené, předčasné a že 

nám vážně poškodilo další vývoj družstevní myšlenky. Věřím však, že naši družstevníci překonají tyto 

potíže a že blízká budoucnost jenom potvrdí správnost družstevní myšlenky.  

 

Malá je i účast na veřejném životě. Na schůze, které rozhodují o důležitých otázkách rozvoje obce, 

nepřijde víc než 100 lidí! Přitom máme v živé paměti henleinovské schůze s přeplněnými sály – dobře 

vidím plný sál ještě v létech 1950, ale pak postupně účast slábne a občan se stahuje do své ulity. Je to 

těžké pro mne, ale musím to říci: je to vypočítavost mnohých! Dostal občanství, byl mu zrušen 

konfiskát, má výhodné zaměstnání – tak má všechno co chtěl;  proč by chodil na schůze? 

 

8) 

Neuvědomuje si to občan, že si vlastně řeže větev, na které sedí. Čas však prověřuje! Neobstáli mnozí 

ti, kteří měli plná ústa lásky k vlasti a jejímu lidu! Propadli přes síto důvěry a ve tmě hledají své 

ztracené ideály zosobněné falešnými a klamnými hesly 1. republiky. Vyrostli však mnozí naši lidé, 

kteří se těžko prodírali životem za poznáním! Tím větší je cena toho vítězství! Nesměle, ale postupně 

hledá svou cestu i mnohý ten, který stál ještě včera na protějším břehu. A tak vře to v naší obci 

v mnoha duších těch včerejších lidí, když vidí, že nový život vede přes překážky kupředu, strhujíc 

zátarasy a špínu ze života, vlévajíc důvěru a sílu tam, kde se člověk rve nejen sám se sebou, se svými 

předsudky, ale i se svým okolím a se vším, co mu starý svět hází pod nohy! 

 

Je rušný náš život. Mnohdy ho ani nestačíš sledovat a už ti uletí den do nenávratna. Žijeme v bouřlivé 

a rušné době, která žádá celého člověka. Ne ústupek, ne slib, ale pevné a rozhodné stanovisko je 

dnes třeba! Stojíce na lodi, která jistě pluje bouřlivým mořem zloby a nenávisti kupředu k zářným 

zítřkům. A že bychom dnes měli státi stranou? Ne – tisíckrát ne! Naše místo je v tom denním a 

neustálém boji, kterým zabezpečujeme budoucnost našim dětem a celému našemu lidu! 

 

9) 

Stručně o mezinárodní politické situaci a jejím vlivu na naše občany. 

Před žádnou, žádnou zábranou  

Své šíje neskloníme 

O nebes kruhy nejzazší 

Svým duchem zazvoníme 

      Jan Neruda 



Začínám veršem J. Nerudy, abych ukázal, jak tento předvídavý básník a novinář předpověděl, že lidský 

duch se nezastaví před sebevětšími překážkami. A stalo se skutkem! Dne 12. dubna 1961 se podařilo 

prvnímu člověku vzlétnout do mezihvězdných prostorů. Byl to sovětský člověk, major Jurij Gagarin, 

který v letu trvajícím 105 minut jako první člověk spatřil to, oč usilovali a o čem snili ti nejlepší lidé! 

Váha rakety byla 4725 kg, loď se nazývala „Vostok 1“, to znamená Východ.  

 

Tento hrdinný čin vejde navždy do lidských dějin jako dokument skvělého vítězství lidského ducha a 

odvahy. Ve vesnici vzbudila zpráva TAS veliký rozruch; našli se však ještě lidé, kteří pochybovali. Inu, 

někoho nepoučíš ani tehdy, když mu důkaz dáš pod nos. Noviny však šly na dračku a lidé si hodně 

vykládali o vesmíru, jeho dálkách a o budoucích cestách člověka.  

 

10) 

V září pak je to znovu sovětský letec major Titov, který v letu trvajícím přes 25 hodin se znovu dostal 

na oběžnou dráhu na kosmické lodi „Vostok 2“. Tímto krokem sovětská věda jasně dokumentuje svoji 

převahu. 

 

I USA se všemožně snaží! Výsledky amerických astronautů Sheparda a Grissoma, kteří po balistické 

dráze vyletěli do výše 180 km a vrátili se po 16minutovém letu zpět, však nemůžeme v žádném 

případě porovnávat! Západoněmecký časopis „Weltraumsufahrt“ k tomu poznamenává: „Politikové, 

žurnalisté a mnoho jiných lidí západního světa považují za neštěstí, že SSSR již posílá lidi na oběžnou 

dráhu družice kolem Země, zatímco se Američanům do tohoto okamžiku podařilo uskutečnit jenom 

lety po balistické dráze.“ 

 

Tyto lety jsou hrdinstvím člověka a vyvolaly na celém světě ohromný rozruch.  Gagarin i Titov se přes 

noc stali známými a jejich jména jsou vyslovována s úctou. Gagarin byl i u nás v Praze, kde byl rovněž 

vyznamenán titulem „Hrdina socialistické práce“.  

 

Sovětský svaz v tomto roce znovu zkoušel rakety, které letěly přes 12 000 km a s podivuhodnou 

přesností zasahovaly cíle v Tichém oceáně. Sovětský svaz má moderní bojovou techniku a jak letecká, 

námořní tak i vojenská přehlídka v SSSR nenechává nikoho na pochybách o síle této země.  

 

11) 

Letošní rok byl rokem velmi bohatým na mezinárodně-politické události, které svým dosahem zasáhly 

do života lidstva a povážlivě zostřily situaci. Události v Německu a stav Západního Berlína jasně si 

vyžadovaly řešení. Sovětský svaz navrhoval uzavření mírové smlouvy s Německem a prohlášení 



Západního Berlína jako svobodné město. Svůj návrh navrhl nutností jednat o mírové smlouvě do 31. 

XII. t.r.! Po této chce SSSR uzavřít (nebude-li Západ ochoten) s NDR a státy, které se spoluúčastní. 

Stanovisko SSSR vyvolalo bouřlivou debatu. Západ prohlašuje úsilí SSSR jako útok na jeho svobodu. 

Začíná šílené zbrojení a stále se zostřující situace v Berlíně po 13. srpnu vyvolala na Západě válečnou 

psychózu. USA schválily další miliardy na zbrojení, desítky tisíc amerických vojáků přijíždí do Evropy, 

aby posílilo válečnou mašinerii Západu. SSSR za této situace obnovuje zkoušky atomových zbraní a 

provádí některá opatření k posílení obranyschopnosti země. Obdobně to děláme i u nás. Západ 

odpovídá válečnou hysterií, která i mnoha našim lidem pocuchala nervy. Nejlépe se to projevovalo u 

některých lidí zvýšeným nákupem životních potřeb. Ale vcelku nakonec i v našich řadách zvítězil 

zdravý rozum.  

 

12) 

Rázná odpověď SSSR zchladila některé horké hlavy Západu, takže mír byl uchován. Západní 

imperialisté si již nemohou bytostně dovolit to, co jim v minulosti vždy vyšlo. Socialistická světová 

soustava se stává rozhodující silou ve světě. Války jako takové již nejsou osudově nevyhnutelné. 

Válkám lze zabránit a existence SSSR tvoří dnes zábranu všem válkychtivým kruhům.  

 

Celé lidstvo pozorně sleduje pikle imperialistů proti světovému míru! Kolonialisté se zoufale snaží 

zachránit koloniální panství a upevnit ještě více vykořisťování člověka. Ale již se jim to nedaří. Hoří to 

dnes v Kongu, kde velmocenské zájmy přivádí lid této země do hrůzy a bídy. Byl zavražděn Lumumba, 

ale svoboda Konga se nenechá spoutat. Střílí se v Angole, kde domorodé, bezbranné obyvatelstvo je 

Portugalci za pomocí zemí NATO vražděno jen proto, že chce svobodu. Vře to v jižní Africe, výstřely a 

hrůza již po léta zaplňují Alžír, hřmí to i v Laosu, Vietnamu, Koreji, Íránu a všude tam, kde imperialisté 

chtějí silou zbraní umlčet lidskou touhu po svobodě. Ovšem marně!  Koloniální panství se hroutí. Jen 

letos je zase 26 států světa svobodných! 

 

13) 

Malý, ale statečný lid Kuby, dal letos nejlepší odpověď americkým žoldákům, kteří napadli Kubu. 

Během několika desítek hodin byla akce zmařena a tak těsně pod nosem strýčka Sama dostali tito 

dobrodruzi ponaučení, na které nezapomenou! Náš lid stojí pevně za hrdinnými obránci Kuby a bude 

jim všemožně pomáhat. 

 

Další ránu dostali kolonizátoři od Indů, kteří osvobodili své území Goa a tak i zde ukončili stav člověka 

XX. století nedůstojný. Připravuje se i Indonésie, aby osvobodila své území z nadvlády Holandska. 

Panství kolonizátorů se hroutí! 



 

Důležitou roli sehrála i návštěva soudruha Chruščova ve Vídni, kde se setkal s americkým 

prezidentem Kennedym. Výměna názorů byla užitečná, jen škoda, že válečná hysterie Západu 

znemožnila mnohé nápady a podněty soudruha Chruščova realizovat.  

 

Roky se již jedná o zákazu atomových zbraní, ale bezvýsledně. Stejně to vypadá v plnění rezoluce OSN 

o odzbrojení. Západ jedná, aby jednal, nejedná však proto, aby dospěl k dohodě. Svět však již dnes 

pozorně sleduje. Vidím to i na nás v obci! Lidé si války v žádném případě nepřejí. Každý z nás měl 

války v minulosti již dosti. Vždyť přišla i do naší obce a ještě v poslední fázi zničila i naše domovy.  

 

14) 

Lidé jsou rozhořčení na USA a mnozí říkají, že je velká škoda, že je Hitler v poslední válce taktéž 

neporovnal.  

 

Velký ohlas vzbudil XXII. sjezd KSSS, který svým významem zasahuje do života všeho lidstva. Sovětský 

svaz si dal za úkol ve 20 letech vybudovat základy komunistické společnosti a světa bez válek a 

strádání. Zasedání sjezdu bylo velmi pozorně sledováno i u nás. Lidé o něm mluvili. Zvláště se 

vyjadřovali s dalšími kroky k poděkování Kultu osobnosti. Mnozí lidé to nepochopili jasně, ale je jisté, 

že tento sjezd vejde do historie jako sjezd budovatelů nové epochy lidstva. Návrh na vybudování 

komunistické společnosti v SSSR je chartou nového věku.  

 

Velký ohlas vzbudil v místě i proces s masovým vrahem Eichmannem, který je zodpovědný za 

zavraždění 6 miliónů Židů a který byl soudem v Palestině odsouzen k trestu smrti.  

 

Zasedání ÚV naší strany zhodnotilo XXII. sjezd KSSS a postavilo před náš lid další úkoly. Soudruh 

Novotný podrobně aplikoval usnesení tohoto sjezdu i do našich podmínek. Vysvětlil vlivy Kultu i u 

nás. Byl dále představen plán na rok 1962 a soudruh Hendrych přednesl připomínky k práci s mládeží. 

Byl to velmi bohatý rok, štědrý na štěstí, jas, ale i smutek. Mír však byl uchráněn! 

 

15) 

Lidospráva: 

MNV stál i v tomto roce před velikými úkoly. Hlavním a nejtvrdším oříškem je nadále dokončení 

socializace vesnice. Ani v tomto roce se to nepodařilo. Dobře, používaly se různé metody, dobré, 

méně dobré i zlé. Funkcionáři kriticky a sebekriticky zhodnotili svou práci mezi lidmi v minulých 

letech a provedli různé akce, kde hlavně zemědělce ještě jednou a podrobně informovali o všem, co 



je v blízké budoucnosti čeká. Byly odbourány různé násilné metody v domnění, že to pomůže. Nebyla 

zvyšována zemědělská daň ani dodávkové povinnosti a výsledek – rovnal se nule! 

 

Zemědělci odmítají dokonce platit daně, neplní své dodávky v dodávkách a myslí si – národní výbor 

buď mi třeba ukraden. Zde v praxi vidíme, že mnozí naši občané značně hřeší na naši demokracii! 

Práce v MNV, který mimo jiné úkoly řeší hlavně problémy zemědělské, byla proto velmi těžká. Že 

obec přece plní jakžtakž své úkoly, je třeba poděkovat několika obětavým soudruhům, kteří bez 

ohledu na sebe a názory lidí zajišťují výživu našeho lidu.  

 

16)  

V průběhu roku došlo ke změnám ve složení NV. Předseda NV soudruh Engliš, zvolený v posledních 

volbách se pro zaneprázdnění a zdravotní stav této funkce vzdal. 

 

Při volbách na zasedání NV byl do této funkce zvolen soudruh Jan Dombek, horník. Jmenovaný však 

po zvolení funkci vykonával jen asi tři dny a pak se vzdal. Po čtyřtýdenním bezvládí byl dne 4. 8. do 

funkce předsedy zvolen soudruh Ludvík Zátopek, ředitel zdejší školy. Současně byl odvolán z funkce 

náměstka předsedy soudruh Hertel a do této funkce byl zvolen soudruh Bohuš Složil, učitel na 

Borové. V souvislosti s tím byly provedeny změny v komisích NV. Jako předsedové komisí byli zvoleni: 

Komise školská – s. Zajíček Josef, vlakvedoucí 

Komise sociální – s. Bufka Jaroslav, dělník 

Komise místního hospodářství – s. Engliš Leo, technický úředník 

Komise veřejného pořádku – s. Vrbka Oldřich, učitel 

Komise zemědělská – s. Tiele Emil, tajemník 

Komise stavební – s. Fojtík Adolf, stavební technik 

Komise finanční – s. Sněhota Heřman, typograf 

Komise mají dle nových směrnic rozhodující pravomoc a také samostatně rozhodují. Komise se 

scházejí pravidelně 1x za měsíc.  

 

17) 

V personálu NV nejsou žádné změny. Agendu NV vyřizují: s. Vavřínek Josef, Běláková, Kolarčíková, 

Řehořová. Jako obecní četař je veden s. Kolarčík Pavel. Úklid provádí pí. Kalusová, která však ke konci 

roku vážně onemocněla.  

 

Při hodnocení činností členů a zaměstnanců NV byli vyhodnoceni a odměněni: s. Fojtík Adolf, Kolarčík 

Jiří, Moravec Rudolf, Březovská Marie, Vavřínek Josef a Kolarčíková Marta.  



MNV celkem spravuje tuto výměru půdy: 

Celková výměra zem.  půdy v obci 910 ha 

JZD hospodaří na   334,34 ha 

Soukromí zemědělci   525 ha 

Počet soukromě hospodařících zemědělců v obci je 536, z toho s výměrou nad 0,5 ha 232.  

 

Obec Bolatice má k dnešnímu dni 3300 obyvatel. V přiloženém elaborátu ze sčítání lidu k 1. 3. 1961 

rozvádíme na osadu Borová, Bolatice i dle zaměstnání.  

 

V obci se v tomto roce uzavřelo 44 sňatků. Zemřelo celkem 19 občanů. Živě narozených bylo 62, 

z toho 20 chlapců. Všechny porody proběhly v porodnici. Za tento rok provedl sbor pro občanské 

náležitosti 2 stříbrné svatby, 1 diamantovou a 4x vítání do života.  

 

18) 

Sbor pro občanské záležitosti navštívil během roku 13 osob, které dovršily přes 75 roků a obdaroval 

je. Tato akce má veliký ohlas. Nejstarší občané žijící v naší obci jsou pí. Růžena Řehánková (Nádražní, 

90 let) a p. Jan Slivka (Padoly, 85 let). V místě máme t.č. 6 mostů, 1 váhu a 1 hřbitov se 650 hroby. 

Uvažuje se již o postavené nového hřbitova. V tomto roce byla zbourána hřbitovní zeď na jižní straně, 

která hrozila spadnutím a bude opravena.  

 

Délka rozhlasového vedení v obci činí 5,7 km. V místě máme mateřskou školu s 55 žáky, národní školu 

na Borové a 17třídní školu v obci. Pro zajímavost srovnám obecní rozpočet v minulém roce: 

 

Plánované výdaje v roce 1960 – Kčs 489 900 

       V roce 1961 – Kčs 539 100 

Kladem rozpočtu je skutečnost, že veškeré příjmy NV ve formě dávek a poplatků od občanů zůstávají 

v obci a slouží obecnímu rozpočtu. Pro zajímavost uvedu příjem z daní: 

Daň zemědělská – Kčs 334 000 

Daň domovní – Kčs 82 500 

Správní poplatky – Kčs 12 000 

 

19) 

Tyto položky jsou hlavními příjmovými prameny obce. Výdaje v r. 1961 dle hlavních položek: 

Vedení hospodářství – Kčs 25 000 

Zvelebení obce – Kčs 20 000 



Místní komunikace – Kčs 30 000 

Školství a kultura – Kčs 220 000 

Požární ochrana- Kčs 10 000 

Členové NV – Kčs 44 000 

Správa NV – Kčs 70 000 

Veřejné osvětlení – Kčs 22 000 

Oprava obytných domů – Kčs 15 000 

 

Položky obecního rozpočtu jsou čerpány hospodárně, ale přes celkovou rozpočtovou výši nestačí 

k provedení všech nutných akcí v obci. V akci „Z“ byly letos provedeny tyto práce: 

 

1) plot před zámeckou budovou 

2) plot před mateřskou školou 

3) kanalizace na Sokolovské ulici 

4) 2 verandy k obecní budově v zámku 

5) oprava cesty a kanalizace v Padolech 

6) zasetí trávy na prostranství „Lesy“ 

7) oprava vodní nádrže na Borové 

8) oprava vodovodu na Borové 

Další položení kanalizace „Lesy“ bude provedeno v příštím roce.  

 

20) 

K 1. březnu bylo provedeno sčítání lidu, bytů a domovního fondu podle vládního usnesení ze dne 25. 

5. 1960. Sčítání prováděli tito komisaři: 

Herudek Pavel, úředník; Krejčiřík Ludvík, učitel; Štoček Evald, technik; Jurečka Josef, úředník; Vrbka 

Oldřich, učitel. 

 

Sčítacím revizorem byl s. Osvald Šoltys, účetní. Komisařům pomáhal veliký aktiv funkcionářů. Sčítání 

má poskytnout nové údaje o bytovém a domovním fondu a současně má zabezpečit důležité 

podklady pro perspektivní plánování. Dle výsledků sčítání čítá obec 3263 obyvatel, z toho bydlí na 

Borové 600 osob. Z celkového počtu je mužů 1518 a žen 1725.  

 

Dočasně je přítomných 20 osob.    Bytových domků – 5 

Trvale obydlených rodinných domků – 544   Neobydlených budov – 9 

Zemědělské usedlosti – 28     Nouzových staveb – 18 



Počet bytů – 896      Garsoniéry – 10 

 

21)  

Z celkových počtů bytů v místě je: 

1pokojových bytů 353 

2pokojových bytů 319 

3     137 

4     41 

5    6 

Obytných místností s podlahovou plochou nad 8m2 máme 1636. Celkem je v místě 28 147 m2 obytné 

plochy. Na 1 obyvatele připadá 8,6 m2 obytné plochy mimo kuchyně.  

 

Velmi zajímavá je i skladba povolání v místě. Typické hlučínské zaměstnání zedníka a tesaře je 

nahrazováno černým řemeslem. Posuďte sami: 

Zedníků v místě máme – 207   Prodavačů – 45 

Tesařů – 47     Přadlen – 50 

Zámečníků – 104    Pomocný dělník – 236 

Soustružníků – 64    Úředníků – 80 

Horníků – 45     Žen v domácnosti – 435 

 

Bližší podrobnosti v zápise v předešlém svazku obecní kroniky.  

 

22) 

Člen národního výboru Eduard Petr se odstěhoval mimo obec. Na Borové byly proto provedeny 

v květnu v jeho obvodě doplňující volby. Všemi voliči byl zvolen Adolf Fojtík, stavební technik, který 

již v minulých obdobích u NV pracoval. Soudruh Fojtík je obětavým členem a předsedou stavební 

komise. Bohužel již přes tři měsíce leží těžce nemocen v nemocnici v Opavě.  

 

Na doplňkové péči bylo u MNV v tomto roce vyplaceno 42 740 Kčs.  Z toho bylo vyplaceno 39 

jednorázových podpor, pravidelná podpora 4 osoby, příspěvek na TBC 6 osob, stravování 4 osoby, 

zaopatřovací příspěvek 8 a pečovatelská služba 2 osoby.  

 

Na bezplatnou rekreaci byli vyslání z obce důchodci Vitásek Alois a Moravec Rudolf pro dobrou práci 

v místě. Dále byly poslány dvě děti na pionýrský tábor. Pro služební účely byla zakoupena motorka 

Pionýr;  starý motocykl 3 ONV se vrátil.  



Od pololetí přešly místní provozovny na komunální podnik města Kravaře. Zkušenosti však již na 

konci roku ukazují, že toto rozhodnutí nebylo správné. Občané si všeobecně stěžují a žádají, aby se 

sjednal pořádek a dále, aby služby přišly zase zpět do místa. V tomto roce jsme odvedli z MH do 

rozpočtu NV 20 000 Kčs.  

 

23) 

Velmi aktivním členem NV je soudruh Kolarčík Jiří, který jako penzista řídí veškeré práce v místě. 

Pracuje obětavě a nezištně. Za jeho práci mu patří náš dík.  

 

Aktivně se zapojuje i důchodce Max Řehánek, který v místním JZD odpracoval stovky hodin. Max 

Řehánek je členem NV a v komisi MH je velmi aktivní. 

 

Stavební komise začala vytyčovat na ulicích Hlučínská, Nádražní a Ratibořská novou stavební čáru. 

Dle této bude stávající státní silnice rozšířena tím zmenšena možnost úrazů. Občané však mají pro 

tuto akci málo pochopení. V rámci akce „Z“ se navezlo asi 100 tun štěrku na polní cestu na Borovou-

Bohuslavice, aby se zajistilo potrubí vodovodu. Občané však i pro tuto práci mají výmluvy.  

 

Obecní stromy, které ošetřoval Richard Stavař, jsou již od pololetí osiřelé. Když práce byla placena, 

byla síla – dnes není. Snad se zahrádkářský spolek smiluje a převezme stromy do péče.  

 

Ani v tomto roce nebyla zakryta díra u Konsumu a tak se čeká, že snad již příští rok se najdou ochotní 

občané, kteří toto nebezpečné místo zajistí.  

 

24) 

V měsíci listopadu byl ONV v Opavě zastaven provoz v jediném sálu v místě a to pro nebezpečí zřícení 

střechy. Tím se obec dostává do kritického stavu, neboť není kde konat schůze, tancovačky, divadla, 

odpadne kino – zkrátka obec je bez jakékoliv kultury. Je pravda, že vina leží u funkcionářů NV 

v minulosti, neboť tento stav byl znám již léta. Podnikají se kroky a jsme zvědaví, jak se bude 

postupovat.  

 

Místní pískovna je těžbou písku vojenskými stavbami vybrakována. Další provoz není možný, dokud 

vojenské stavby neupraví terén. Na katastru obce byly prováděny vrty a geologický průzkum. Bližší 

výsledek není znám.  



Budova hostince pí. Malcharové, majetek NV přešel dle zákona na Jednotu v Hlučíně. V tomto roce 

se provádí v budově vnitřní úpravy a výstavba sociálního zařízení.  

 

Do správy NV přešla 1. IV. tohoto roku bytovka se šesti byty. Byty byly přiděleny učitelům v místě a 

to: Lišková Marie, Šimečková, Březovská, Vrbka, Kulín, Stuchlíková.  

 

V měsíci prosinci se začala provádět kanalizace na ulici Sokolovské v délce asi 700m. Počasí bylo 

celkem příznivé. Výkop provedl autobagr a odpadní trubky o průměru 50 a 30cm byly položeny 

místními občany. Práci dobře organizoval a vedl s. Kolarčík Jiří.  

 

25, 26, 27) 

V letošním roce byla provedena kolaudace rodinných domků v těchto případech: manželé Bělákovi, 

Blahetkovi, Wiedrovi, Švolmovi, Bezděkovi, Matouškovi, Kupkovi, Trochtovi, Kolarčíkovi, Ratajovi, 

Englišovi, Kláskovi, Šefčíkovi, Lasákovi, Černohorští, Sněhotovi, Slivkovi, Kolkovi, Gargošovi, Fojtíkovi, 

Kramářovi, Halfarovi, Teuerovi, Blokešovi, Trochtovi, Chrobáčkovi, Štočkovi a Pantokovi. Tento zápis 

svědčí o tom, že letošního roku bylo obydleno 28 nových rodinných domků.  

 

V tomto roce bylo dáno 15 nových stavebních povolení a další povolení k provedení rekonstrukce 

rodinných domků a přístavby kůlen apod.  

 

Důležité je si porovnat akce, které v obci od roku 1945 byly provedeny. Zde však připomínám, že 

výsledky mohly být ještě lepší, jenom pro liknavost funkcionářů NV nebyly vždy finanční částky 

vyčerpány.  

 

Byla postavena 17třídní škola - 3 500 000 Kčs.  

6bytová jednotka - 360 000 Kčs.  

Prodejna Řehánek - 382 000 Kčs. 

Prodejna Feilhauer - 157 000 Kčs. 

Prodejna Borová - 331 000 Kčs. 

Rekonstrukce zámku - 107 000 Kčs. 

Rekonstrukce kina – 95 000 

Kanalizace Ratibořská, Lesy a d. – 120 000 

Investiční výstavba závodu Juta – 1 500 000 

Rekonstrukce obecních budov – 126 000 

Oprava budovy pohostinství Ratibořská – 225 000 



Zřízení nádrží na vodu – 110 000 

Pomník čs. tankistům – 25 000 

Oprava pohostinství Hlučínská – 15 000 

Výstavba družiny mládeže – 45 000 

Budova jeslí – 99 000 

Oprava staré školy – 15 000 

Malba kostela – 112 000 

Oprava kaple Hlučínská – 20 000 

Budovy Místní hosp. – 46 000 

Požární ochrana apod. – 120 000 

Bezprašné silnice v obci – 30 000 

V místním JZD byla provedena tato výstavba: 

Rekonstrukce sýpky – 120 000 

Postavení vepřínu – 250 000 

Postavení kravínu – 850 000 

Postavení 2. kravínu – 450 000 

Postavení drůbežáren – 70 000 

Hala pro kuřata – 120 000 

Adaptace drůbežárny – 55 000 

Cena hospodářských strojů – 550 000 

Celkem JZD věnovalo do investic 2 465 000 Kčs.  

 

Velmi rozšířená je však soukromá výstavba bytů a to proto, že ve vesnici si jeden druhému pomáhá.  

Celkem bylo postaveno 220 nových rodinných domků v hodnotě asi 25 000 000 Kčs. Dále bylo 

provedeno 84 stavebních rekonstrukcí domků. 

 

Velkou zásluhu na zkrášlení obce mají i místní fasádníci – důchodci. Jsou to s. Návrat Augustin, 

Hanzlík a další, kteří opravují domky a dávají jim krásné, čisté a vzhledné fasády.  

 

Tajemník NV s. Tiele byl na 3měsíčním politickém školení v Praze a vrátil se před vánočními svátky. Po 

dobu nepřítomnosti ho zastupoval s. Hertel, člen NV. 

 

Zemědělství: 

Po stránce držby zemědělské půdy se v obci mnoho nezměnilo. V důsledku toho arci přesun půdy 

mezi jednotlivými skupinami nenastal. Pro doplnění přehledu a stavu půdy uvádím: 



Orná půda v místě 815,95 ha. 

Zahrady 29,24 ha 

Loučky 58,53 ha 

Pastviny 2,17 ha 

Vodní plochy 3,72 ha 

Zastavěná plocha 42,37 ha 

Neplodné plochy 34,89 ha 

Ostatní plocha 65,94 

Lesy 339,76 ha.  

 

28) 

V zemědělství pracuje natrvalo 39 mužů a 158 žen. Nebere se však v úvahu sezonní výpomoc, kdy 

v poli pracuje prakticky celá vesnice.  

 

Do výměry lesů patří i plocha Křeménky a asi 56 arů u stodoly (vyhořelé) u studně na hranici směrem 

k Zábřehu. Těchto 56 arů je zalesněno. Neúspěch jsme měli s výsadbou bílých vrb, kdy bylo v katastru 

vysazeno 600 ks těchto stromků a lidé je svévolně zničili. Zdejší lesy patří pod polesí Hradce u Opavy. 

Ve zdejší hájence koná službu soudruh Jaskula, který nastoupil po p. Michalíkovi.   

 

V tomto roce se NV aktivně zapojil do Konečného vyřešení situace v místě, ale bez úspěchu. Přes 

značné potíže však obec jako taková skoro své dodávkové úkoly splnila. Přičinili se hlavně drobní 

zemědělci. Velcí jako obvykle ani nechtějí plnit, ani vstoupit do JZD. Nejhorší neplniči v tomto roce 

jsou Teuer Josef, Hlučínská, Nevřela Matěj, Svobody, Slivka Jindřich, Hlučínská a další.  

 

Za této situace nemohl NV dělat nic jiného, než ty nejhorší neplniče navrhnout k likvidaci dle zákona 

50 Sb./ 58. Celé této akci předcházela důkladná politická práce mezi v úvahu přicházejícími 

zemědělci. 

 

29) 

Bylo jim dopodrobna vše vyloženo; bylo jim vysvětleno, co je v tomto stavu čeká, ale přes všechny 

argumenty zůstávají zemědělci neteční a o vstupu do JZD nechtějí ani slyšet. Tento stav je příslovečný 

pro naše hospodáře. Před dvěma lety nám říkali: „Dejte nám s JZD pokoj, já si své splním. Až nebudu 

plnit, tak se mnou jednejte.“ Když teď k tomu došlo, nechtějí o tom, co kdysi řekli, ani slyšet. Je přímo 

neuvěřitelné, jak se tito zemědělci lehkovážně zříkají svého těžce vydřeného majetku. O vstupu do 

JZD nechtějí ani slyšet a je jim úplně jedno, že jejich majetek přechází na státní statky! 



Podle tohoto zákona byli likvidováni: 1) manželé Šoltysovi, Bolatice, Hlučínská. Na této usedlosti 

hospodaří přes 80 roků a z rodiny usedlost nikdo nechce převzít. 2) Paní Trojanská, vdova, Hlučínská. 

Jedná se o zemědělkyni, která když byla při síle, dosáhla dobrých výsledků. Dnes je sedřená a již 

prakticky nemůže. Přesto, že přízeň z Dolního Benešova je již dávno v JZD, nechce o něm ani slyšet. 3) 

Slivka Jindřich, Hlučínská. Tento zemědělec se snaží, ale nejde mu to. V minulosti mu vyhořela stodola 

a nemá štěstí v dobytku. Přes značné neplnění a fyzické vypětí o JZD nechce ani slyšet.  

 

30) 

4) Nevřela Matěj, Hlučínská. Velký zemědělský závod, který soustavně neplní. Žena zemědělce těžké 

práce neschopná, ale přesto dře od rána do noci. Láska a touha po pomyslném „vlastním“ je žene do 

záhuby. Toto lidé opravdu nevědí co je život z jiné stránky. O JZD nechtějí ani slyšet s tím, „že prý 

majetek chtějí uchovat pro své děti.“ 5) Teuer Josef, Svobody. Tento zemědělec kdysi velmi dobře 

plnil své úkoly. V posledních letech se mu to v živočišné výrobě nedaří. Přesto tvrdě a neústupně stojí 

proti JZD. Je to velmi schopný zemědělec, pracovitý, ale pro svou tvrdou hlavu není ochoten vidět 

život takový, jaký je. Svého času byl i aktivním členem zemědělské komise, ale pak ustal a nechává na 

„druhém břehu“ vedoucí roli.  

 

U těchto zemědělských závodů se jedná o celkovou výměru 54 ha. JZD samozřejmě půdu bez lidí 

nechce. Po dlouhém jednání bylo docíleno dohody v tom smyslu, že část půdy přejímá státní statek a 

něco přes 20 ha Zábřeh z ekonomického celku. Likvidace půdy byla provedena 1. ledna 1962. Uvedení 

zemědělci však mají být získáni pro práci v zemědělství.  

 

31) 

V důsledku toho je již v obci provedena k 1. 10. t. r. čtvrtá hospodářsko-technická úprava půdy. 

Poslední HTÚP byly provedeny v letech 1958, 1959, 1960. To prakticky znamená, že ani jeden 

z velkých hospodářů nemá svou původní půdu, naopak – půda je mu ročně měněna. To samozřejmě 

nadělá v obci mnoho zlé krve, ale NV v dané situaci při nejlepší vůli nemůže jednat jinak. V tomto 

roce HTÚP postihla i mnohé drobné zemědělce, takže jak zemědělská komise, tak i rada NV se 

zabývala mnoha odvoláními.  

 

V tomto roce bylo poprvé použito leteckého snímkování obce a sousedních obcí a to za účelem 

zjištění starých, pruských map. Práce to byla velmi dlouhá, neboť po celém katastru byly vyloženy 

stovky bílých křížů k označení bodů v terénu. Snímkování bylo pro nepříjemné počasí stále odkládáno 

a provedeno dne 25. srpna. Měření prováděl Ústav kartografie a geodézie v Opavě, zodpovědný 

pracovník Žiška. Za obec pracoval v komisi s. Vavřínek.  



Na katastru obce byla zrušena a uzavřena cesta odbočující z Hlučínské ulice u Starého směrem ke 

Křeménkám. Zato byla otevřena cesta u Kříže při cestě k Bohuslavicím.  

 

32) 

Dle sčítání dobytka ke konci roku má soukromý sektor tyto stavy:  

Slepic celkem 4364 ks (počítám ještě o 30% více) 

Husy celkem 234 (počítám ještě o 40% více) 

Kačeny celkem 31 (počítám ještě o 500% více) 

Skot celkem 423 ks, z toho 248 krav. Prasat je koncem roku 393, z toho prasnic 29. Koní máme v 

místě ještě 25. 

 

K tomu doplňuji, že ke konci roku bylo v místě celkem 453 domácích porážek. Domácí porážky se 

v místě velmi slaví a dle slov našich občanů jsou největším svátkem v roce.  

 

Velmi zajímavý je t.č. poměr k držbě zem. půdy. Zemřela pí. Viktorie Slivková, která zanechala menší 

zemědělskou usedlost. Přesto, že dotyčná má v místě početnou přízeň, nikdo půdu nechce. A tak 

k naší škodě přišlo několik ha půdy nazmar.  

 

Nikdy v minulosti nebylo v místě zvykem, že by byť jenom metr půdy zůstal ladem. Teď už to sem tam 

vidíme. Lidé se zbavují půdy, až to někdy působí přímo směšně. Říkají: „Vemte si to, jen mne pusťte 

do průmyslu.“ Toho času nastává přímo živelný útěk do průmyslu. Nikdo nechce pracovat v 

zemědělství a NV má těžkou práci tomu nějak zabránit. Ženy říkají, že mají právo na práci a své právo 

i uplatňují.  

 

33) 

Soukromí zemědělci jsou v místě odkázáni na výpomoc dělnických žen. Situace dospěla tak daleko, že 

platí těmto ženám až 25 Kčs denně, jen aby konkurovali místnímu JZD.  

 

Na dobrou vůli mnoha občanů si však není možno stěžovat, neboť cukrovka u JZD byla zajištěna 

výhradně výpomocí z vesnice. Ženy měly své podíly od 12 – 40 arů. Při všech pohovorech se 

zemědělci tito vystupují jednotně a nikdo nejedná tak, jak by mu snad zdravý rozum velel. Jejich 

poměr nasvědčuje tomu, že nevěří našemu zřízení, že jsou někým k odporu naváděni s tím, aby 

vydrželi. Jiného vysvětlení pro to nemáme. 



Ve srovnání zem. výroby soukromého sektoru s JZD dospějeme k závěru, že socialistický sektor již 

dávno soukromý předběhl. Soukromý sektor je prakticky v koncích a nemůže v žádném směru zajistit 

další zvýšení výroby. 

 

Plán a plnění dodávek soukromého sektoru: 

    Plán   skutečnost 

Maso celkem    711,68 centů  618,29 centů 

Mléko    265 541 l  271 357 l 

Vejce    197 360 ks  197 830 ks 

Brambory   1 719,75 centů  1417 centů 

Cukrovka   13 351 centů  8 288 centů 

Chlebové obilí   736,01 centů 

Ječmen    270,90 centů  1032 centů 

 

34) 

Soukromý sektor nesplnil maso, brambory a cukrovku. Příznivé plnění je u malých zemědělců, kteří 

zlepšili svým překročením dodávek obecní plnění. Uvádím příklad dobrého plnění středního 

zemědělce Fr. Michalíka, který je invalidou, o vstupu do JZD nechce slyšet, i když jeho bratr je členem 

místního JZD.  

    Plán   skutečnost 

Maso celkem   1020 kg   1044 kg 

Vejce    2509 ks   2622 ks 

Mléko    4396 l   4941 l 

Chlebové obilí   1800 kg   1814 kg 

Ječmen    1030 kg   1172 kg 

Brambory   4100 kg   4100 kg 

Cukrovka   336 centů  239 centů 

 

Z tohoto plnění je zřejmé, že možnost splnit své dodávky mají v místě všichni zemědělci. Proč plnit 

nechtějí – je nám dnes jasné! V příkladu uvádím zem. závod o výměře přes 5 ha. Stav dobytka u 

velkých zemědělců je znepokojující. Skoro ve všech stájích je TBC a dobytek je povětšině brakový, 

málo užitkový. Zemědělec nemá možnost ozdravění stáda, v mnoha případech si to ani nepřeje a tím 

jde živočišné plnění rapidně dolů. Mor slepic byl hlášen jen v několika případech, ale ztráty nebyly 

citelné.  



35) 

Jako každoročně, mlátilo se i letos pro soukromý sektor dvěma mlátičkami na starém hřišti. Po 

výmlatu malým držitelů objíždějí pak mlátičky po vesnici. Letos mlátil pan Duda a Musiol. Soukromí 

zemědělci pak mají vlastní mlátičky.  

 

Ve špatném stavu jsou obecní polní cesty. Ani JZD, ani soukromý sektor nedbá o jejich údržbu a tak se 

v létě stává, že mnohá fůra obilí se převrátí. Soukromí zemědělci ani v tomto roce nijak nezlepšili, ani 

nedoplnili svůj strojní park. Naopak, situace je taková, že neinvestují ani Kčs do inventáře a klepou to 

tak, jak se dá. Horší je ovšem to, že mnohý soukromý zemědělec není ani pojištěn proti ohni! Přes 

opětovné upozornění NV nedbá a nic neučiní pro pojištění svého majetku.  

 

V místě zuří víceméně takový skrytý boj mezi JZD a soukromým sektorem. Přesto že na obou stranách 

jsou velmi blízcí příbuzní, nijak to nepomáhá tomu, aby se blíže pochopili a našli cestu k sobě. Zdá se, 

že mnohdy na obou stranách chybí dostatek dobré vůle a ochoty. Při úrovni soukromého 

hospodaření v obci je letos každému zřejmé, že obec touto formou nikdy nezajistí zvýšené úkoly 

státního plánu a že již v roce 1962 dojde ke katastrofálnímu zhoršení situace o plnění.  

 

36) 

Hospodaření místního JZD již není možno letos hodnotit v rámci obce, neboť JZD se od 1. Ledna t. r. 

sloučilo v ekonomický celek s názvem „JZD Opavice se sídlem v Dolním Benešově“. K tomuto celku 

patří Dolní Benešov, Bohuslavice a Zábřeh. Ve vedení ekonomického celku máme z Bolatic s. Josefa 

Rataje, který dělá agronoma celku, s. Alfonse Kocura, ekonoma celku.  

 

Již u samého sloučení byla řada připomínek a většina družstevníků byla proti, ale postup zástupců 

okresu vylučoval jakoukoli jinou možnost. Tak již ze samého začátku celku ubyla mezi lidmi chuť do 

společné práce za nových podmínek. Plánovaná jednotka ve výši asi 16 Kčs bude asi těžko dodržena, 

což vyvolává mezi družstevníky a pracovnicemi družstva značnou nelibost. Poukazuje se na to, že loni 

za daleko horších podmínek byla pracovní jednotka 18 Kčs.  

 

Během roku došlo k několika případům, kdy pracovnice družstva odmítly za daných podmínek 

pracovat. Všeobecně se poukazuje na nezdravé hospodaření v družstvu, kde jsou nízké výnosy 

v důsledku nízké pracovní morálky. Místní JZD bylo v celku vždy dobře hospodařícím celkem, a i když 

mělo malou členskou základnu, mělo vždy dostatek pracovnic z vesnice. Dnes ženy odmítají pracovat 

a hlásí se do závodů.  



37) 

Novým uspořádáním se v Bolaticích nic nezměnilo. Naopak, ztratili jsme s. Rataje, který dovedl 

v místě na ženy působit, ztratili jsme i bezprostřední hospodářský přehled a kontrolu odchodem s. 

Kocura z místa ekonoma. I s. Dudová je t. č. v místě ekonomického celku.  

 

S. Duda dělá vedoucího farmy, snaží se, ale nemůže být všude. Max Sněhota je dosud nemocen, má 

však již protézu, ale do poměrů v JZD dosud nezasahuje. Lidí v družstvu je strašně málo! Podle řeči 

Josefa Rataje připadá na 1 pracovníka asi 13,5 ha zem. půdy! Tento rok odešli na vojenskou službu 

mladí družstevníci s. Michalík a Teuer, takže stav mužů je značně oslaben.  

 

Všechna čest však všem těm lidem, kteří za těchto podmínek dosud neklesli a táhnou to dále. Dík a 

uznání patří dojičkám v kravíně, ženám v rostlinné výrobě, kde přes všechnu mechanizaci dosud platí 

silné ruce a vidle! 

 

Vcelku uspokojivá je i pomoc z místa. Pomáhá závod Juta, místní občané a složky. Přesto je pomoc 

živelná a na možnosti obce malá. Mnozí občané nehnou během roku pro zemědělství ani prstem, ale 

velmi se pak rozčilují, když nejsou brambory a podobně. Výbornou pomoc dává družstvu místní škola. 

Rodiče by se mohli opravdu zamyslet, zda je jejich postoj správný a zda musí za ně pracovat jejich 

děti.  

 

38) 

Družstevníci v obci v minulých letech si vedli dobře v investiční výstavbě. (Viz předešlý přehled) 

Vcelku také všichni, kteří vstoupili na začátku, jsou i velmi dobře zajištěni. Možno klidně srovnat jejich 

životní úroveň s místními, dosud soukromě hospodařícími občany. I pracovní jednotka za posledních 

10 let činila v průběhu 24 Kčs. 

 

Velkým úspěchem družstevníků je skutečnost, že rezervní půda, kdysi dobytkem nezastavená, je dnes 

plně zastavěna. Družstvo tak zvětšilo své základní stádo. Byl rozšířen i strojní park. Chybí však dosud 

hala na úschovu strojů přes zimní období. Jsou případy, kdy stroj stojí celou zimu venku! Chybí 

mužské pracovní síly, chybí traktoristé a tak ve špičkách zasedá za volant každý, kdo chce pomoci. 

Kancelář JZD je přestěhována od Maxe Sněhoty a je teď přímo na NV.  

 

Stav dobytka JZD v Bolaticích: 

Slepice starší 1 roku   897 ks 

Slepice mladší 1 roku   1129 ks 



Skot celkem    275, z toho krav 164 

Prasata celkem    353, z toho pranic 38 

Plemenní kanci    2 ks 

 Plemenné kozy    4 ks 

Plemenní kozli    5 ks 

Koně celkem    17 ks 

 

39) 

Plán dodávek a plnění: 

    Plán   skutečnost 

Pšenice a žito   657 q   951 q 

Ječmen ozimý   657 q   80 q 

Ječmen jarní   237 q   465 q 

Oves    237 q   99 q 

Cukrovka   10 720 q  12 270,50 q 

Brambory   1357 q   1640 q 

Řepka    240 q   240 q 

Seno luční   90 q   90 q 

Maso celkem   462 q   423,62 q 

Z toho vepřové      239,90 q 

Z toho hovězí      183,72 q 

Mléko    252 488 l  235 728 l 

Vejce    124 000 ks  166 947 ks 

 

Porovnáme si hektarové výnosy.  

pšenice 29 q/ha   žito 21,60 q/ha   ječmen oz. 32 q  

ječmen jarní 25,6 q   oves 26,6 q  cukrovka 356 q 

krmná řepa 550 q   brambory 170 q seno orné 38 q    

seno luční 36 q    řepka ozimá 23 q 

V tomto roce bylo dosaženo vesměs dobrých traktorových výnosů. Počasí jednak umožnilo dodržení 

agrotechnických lhůt a porosty byly i ošetřovány.  

 

40) 

U masa a mléka nebyl plán splněn a to proto, že družstvo šlo v důsledku loňského nepříznivého 

počasí a úrody do letošního roku bez zajištěné krmné základny. Situace byla v zimě přímo zoufalá. 



Dobytek se udržoval při životě min. dávkami. To se projevilo jak u dojivosti, tak i u žíru. Mléko snad 

mohlo být splněno, ale do Bolatic přišlo 18 krav ze Zábřehu s vysokou dodávkovou povinností, takže 

úkol nebyl splněn.  

 

Rovněž u vepřového masa byla značná potíž pro nedostatek jaderného krmiva, a dále z důvodu, že 

ošetřovatel Polívka přešel do Jednoty a jeho manželka nemůže svou práci plně zajistit.  

 

V tomto roce byl celkem příznivý rok pro sena. JZD sklidilo dostatek sena jetelového. Ke konci však 

začalo poprchávat, takže kvalita posledního jetelového a lucerkového sena byla zhoršena. Dobrá byla 

sena z louky u Černé vody. Brambory a řepa byly letos správně ošetřeny, přihnojeny, neboť počasí 

oproti loňskému roku bylo velmi příznivé. Řepa cukrová byla lidem včas rozdělena a správně 

vyjednocena a okopána.  

 

Při meliorizačních pracích na louce k Černé vodě bylo získáno mnoho hodnotné zeminy. Za pomoci 

brigád a JZD byla země přihnojena, zvápněna, prokopána. Zaměstnanci Juta si dali závazek a zaseli do 

kompostu dýně. Výnos byl slabší, vítáme však tuto snahu! 

 

41) 

V tomto roce byla v místě již více použita mechanizace. Dvoufázově byla sklizena ozimá řepka, 

ječmen a žito. Sklizeň byla velmi rychlá a úspěšná. Jen u žita se v důsledku deště sklizeň prodloužila a 

to asi o 14 dnů.  

 

Tento rok jsme již měli v místě kombajn s lisem. Práce šla od ruky. U žita se však objevila porucha, což 

se projevilo prodloužením sklizně slámy, která nebyla slisována. Rovněž i některé druhy travin a jetele 

byly kombajnem vymláceny.  

 

Velmi se vžily pojízdné kurníky, které se ihned po svozu obilí objevují na strniscích. Slepice mají 

dobrou snůšku, ztráty na poli od zvěře apod. nejsou nijak citelné.  

 

V letošním roce se v JZD velmi povedla kukuřice. Byla krásně vysoká a dala tolik siláže, že obě silážní 

jámy byly úplně zaplněny. Skrojky z řepy byly silážovány venku. Zdá se, že krmiva bude letos dosti. 

Brambory měly velmi dobrou úrodu, která byla sklizena jen dětmi zdejší školy. Počasí na sklizeň bylo 

velmi pěkné, suché, takže tento rok se brambory sklidily bez ztrát. Zaměstnanci Juta zavedli do 

kravína zařízení na teplou vodu; do konce roku však teplá voda pro dobytek ještě nebyla! Důvod – 

těžkopádnost. 



42) 

Dobré pracovnice v polní skupině: pí. Miketová, Ratajová, Hertlová, Herudková, Blokešová a další. 

V kravíně je to pí. Kretková, Šoltysová, Bialonogová, Ratajová a další. U drůbeže pracuje velmi dobře 

pí. Fusová a Ratajová.  

 

V tomto roce nebyl zaveden chov kačen pro nedostatek krmiva. Loni byla tato akce úspěšná. Sraz 

k práci v JZD se děje u vrat tzv. Panské stodoly. Trvá to však vždy dosti dlouho, než se vedoucí 

rozhýbe a práci rozdělí. Ženské jsou přitom dosti živé a vedoucí dostane taky hodně za uši.  

 

Velké nedostatky jsou ještě v údržbě strojů. Chybou je, že pro nedostatek mužských sil (traktoristů) 

jsou traktory stále u jiných majitelů; to v žádném případě neslouží věci a nevede traktoristy 

k pořádku. Dílna je v Dolním Benešově, rovněž však slabě obsazena. Jako sůl nám chybí jedna hala na 

stroje, které jsou nyní roztroušeny po celém katastru. Občané i SNB na to hodně poukazují, ale v JZD 

se těžko rozhýbou.  

 

JZD má k dispozici jedinou stodolu, tzv. Panskou, která leží těsně u obytných domků. Občané si stěžují 

na nebezpečí požáru. Ve žních se proto vše až na krmné obilí skladuje venku.  

 

43) 

Kamenem úrazu je však získávání nových pracovních sil do JZD. Průměrný věk družstevníků je značný 

a příliv mladých sil nikde. Ani děti zemědělců nemají o práci v zemědělství zájem. Každý utíká do 

průmyslu. JZD by sice mělo o mladé zájem, ale kdo je zaplatí? Tak asi se dívají funkcionáři na tuto 

otázku.  V letošním roce vstoupily do družstva pí. Kramářová, Hlučínská u kaple 1 ha a paní Blokešová 

s výměrou 2 ha. Manžel druhé však dále pracuje v průmyslu.  

 

Množí se pokusy družstevníků za každou cenu opustit JZD. Třeba mladá Sněhotová od Karlenky 

unikla, i když rodiče dali do JZD půdu a dnes na ní nepracují. Chce uniknout i Nančík, Kašný, i když u 

posledních hraje roli otázka finanční a dětských přídavků.  

 

V místě vedla rostlinou skupinou sl. Kalužová z Benešova, protože v místě se nikdo nenašel. Koncem 

roku se provdala a práce nechala. Jsme zase bez vedoucí! 

 

Velmi dobře se uplatnili jako brigádníci s. Žídek, Řehánek Max, Němec, kteří odpracovali stovky hodin 

na provoz JZD.  



I přes potíže družstvo hospodařilo dobře; lidé jsou nespokojení, neboť sloučením se dle nich pracuje 

na jiné, kteří nemají zájem.  

 

44) 

Během roku již několik schůzí řešilo problematiku sloučeného celku. Ke konci roku každopádně 

nálada v družstvu není nejlepší.  

 

Jaké bylo počasí? Zima byla v lednu celkem mírná, jen několik dnů trvala perioda silnějších mrazů, 

které dosáhly až -21C°. Sněhu bylo v zimě velmi málo, zima přecházela v sychravé a vlhké jarní počasí. 

Při oblevě bylo hodně nemocných na chřipku. Jaro přišlo dosti pozdě, bylo mírně vlhké. Polní práce se 

však včas uchytily. Hlavně po zasetí cukrovky nastala doba sucha. Až do žní byly častější deště, které 

byly mírné a vegetaci prospěly. Přes žně bylo pěkně teplo a sucho. Později počátkem srpna déšť, 

který trval asi 14 dnů. Pak pěkný, mírný, suchý a teplý podzim. Srážky oproti loňskému roku byl 

značně nižší, ani nebyly prudké bouře jako loni. Dne 19. listopadu nás překvapila sněhová pokrývka, 

až 30 cm. Sníh padal ze soboty 18 celou noc, byl vlhký, těžký a nadělal značné škody. V lese se lámaly 

stromy, větve, bylo roztrháno el., telefonní vedení a místní rozhlas. Obec byla skoro týden bez světel. 

Sníh zmizel za 5 dnů a pole se proměnily v blátivé louže. Počátkem prosince však sníh napadal a po 

dlouhé době vydržel i přes Vánoce, i když ještě 11. 12. roztál.  

 

45) 

Vcelku však již několik let je možno pozorovat takovou záležitost – zima je mírná a dlouhá, jaro krátké 

dosti studené, léto málo teplé a vlhké, a potom přijde krásný, suchý a teplý podzim. Tento sled se 

opakuje již asi 6 let.  

 

Sčítání ovocných stromků bylo provedeno k 1. září 1961. Ukázalo se, že stromky v obci se značně 

rozšířily díky zahrádkářskému spolku a péče o ně zlepšila. Celkem máme v obci 10 269 ks ovocných 

stromků. MNV má po obecních cestách zasazeno 1843 stromků. Jsou to: ořechy 20 ks, třešně 332 ks, 

hrušky 189 ks, jabloně 759 ks, višně 100 ks, švestky 117 ks a slívy mirabelky 226 ks.  

 

V obci mezi občany jsou tyto ovocné stromky: ořechy 392 ks, jabloně 3709 ks, třešně 1424 ks, višně 

243 ks, hrušky 1559 ks, broskvoně 41 ks, meruňky 46 ks, švestka 1299 ks, slíva mirabelka 556 ks, 

angrešt 2100 ks, rybízy 1052 ks, maliny 59 m2. Jaká byla úroda ovoce? Třešní a višní bylo letos 

opravdu bohato. Málo bylo jablek a hrušek. Slív a švestek bylo průměrně. Oproti loňskému roku 

nedosáhla úroda ani 1/3 vyjma třešní.  



46) 

V místě máme poštovní úřad se střediskovou ústřednou. Vedoucí úřadu je sl. Kukolová z Opavy. 

Listonoši jsou pí. Ratajová a Valuga. Telefonistky jsou pí. Jurečková a Řehánková. Poštovní úřad je 

v zámku. Pro zajímavost uvádím, že pošta v obci je velmi zatížena. Rozvody drátů a přívody byly loni 

ztabelovány. Pošta vyplácí 374 důchodů měsíčně ve výši 171 000 Kčs. V obci máme 787 

radiopřijímačů a 257 televizorů. 

 

Jaké změny jsme měli ve školství a jak pracuje kultura v obci? V letošním roce jsme měli ve zdejší 

nové škole 17 tříd s celkem 512 dětmi. Ve vedení školy nenastala žádná změna. Škola patří jak 

vybavením, tak úrovní vyučování k nejlepším školám na okrese. Okolo školy bylo upraveno 

prostranství vysazením okrasných stromků a keři.  Při této akci pomohli místní zahrádkáři. Přes 

prázdniny se začalo za dobré účasti rodičů s výstavbou prodejny a dílny pro školu. Práce probíhala 

celkem dobře a v tomto roce byla zhruba dokončena. Při práci se vyznamenal pan Rudolf Kretek, 

který stavbu zdil v době, kdy zastupoval školníka Kupku zlomivšího si nohu. V novém výboru SRPŠ je 

předsedou zvolen s. Josef Vodák, úředník a rodák z místa. Na škole velmi dobře pracují PO, které 

sdružují asi 80% žáků. Zájem žáků v pionýrské organizaci je mnohostranný.  

 

47) 

Předseda školské komise pracuje úzce s ředitelem školy. V tomto roce jsme měli dát do provozu 

družinu mládeže. Stavebně sice úpravy ve škole byly dobré, ale chybělo vnitřní vybavení. Ke konci 

roku bylo skoro sehnáno a očekává se, že družina zahájí činnost počátkem února příštího roku. 

Hledají se však odborné síly. Předběžných přihlášek dětí je na 200. 

 

Ve škole byl uspořádán rodičovský večírek, který měl slabší obsazení. Během roku bylo ve škole pro 

rodiče zajištěno několik cenných přednášek. Styk mezi školou a rodiči je dobrý.  

 

Škola má patronát s místním JZD. Žáci spolu s učiteli byli velmi aktivní při sklizni brambor, které na 

ploše asi 30 ha sklidili sami. Patronát se závodem Juta by potřeboval zlepšení.  

 

Na škole učí tito učitelé: manželé Zátopkovi, Vrbkovi, Kubínovi. Dále Lišková, Teuerová, Moltašová, 

Nováková, Wheelerová, Šindelová, Horáková, Miturová, Sobolová, Fišer, Davidová, Segeťová, 

Poláčková, Kociánová, Krejčiřík, Slivka Rudolf a s. Kollár.  

 

O prázdninách odešly Burešová, Procházková. Na škole jsou dva učitelé místní rodáci a to s. 

Teuerová, roz. Ricková a Slivka Rudolf.  



Učitelský sbor je povětšině zapojen do politické a osvětové práce v místě. Mezi učiteli a občany je 

dobrý poměr. Velké popularitě se těší mezi mladými chlapci z vesnice naše mladé slečny učitelky! 

 

48) 

Mateřská škola měla do prázdnin asi 50 dětí. Po prázdninách bylo zřízeno další oddělení pro 25 dětí. 

MŠ je v budově bývalých jeslí. O výstavbě MŠ se sice uvažuje, ale v pětiletce už to nebude. Ředitelkou 

je pí. Březovská.  

 

Národní škola na Borové má 2 třídy s 42 žáky. Do prázdnin tam učil s. Složil a soudružka Teuerová 

z Bolatic. Po prázdninách učí s. Složil sám. Borovská škola je velmi upravená.  

 

Místní lidová knihovna má 2800 svazků. Knihovnicí je pí. Řehořová. Přes dobrou a bohatou četbu má 

knihovna dosud málo čtenářů. Nejlepšími čtenáři jsou školní děti.  

 

Osvětová beseda má v místě ztíženou práci. Složky sice zvolí kulturní referenty, ale málo se již starají 

o to, jak dále ve složce pracují. Tím doléhá celá tíže osvětové práce na ředitele OB, kterým je s. 

Krejčiřík, učitel. Uzavřením sálu v místě pak nejen že se nepromítá v kině, ale odpadá veškerá další 

kulturní, osvětová a politická práce. Během roku se odehrálo 149 představení, které shlédlo 25 674 

diváků.  

 

Dále bylo během roku konáno 50 přednášek a besed s účastí 1492 občanů. Náplň přednášek měla 

vztah k zemědělství, přírodní vědy, zdravotnictví, společenské vědy. Během roku byly odehrány 

divadelní hry a to celkem 6 představení s účastí 632 osob. Složky NF pořádaly v místě celkem 30 

tanečních zábav, které shlédlo asi 5840 diváků. Teď je ovšem v obci půst! 

 

49) 

Dále se pořádaly v místě 2 výstavy a dalších 6 různých akcí. Účast na nich byla 1160 osob. V zimních 

měsících se provedly 2 kurzy pro ženy. Kurz měl praktické zaměření na domácnost a účastnilo se ho 

42 žen. Dále se provedly 2 zdravotní kurzy, které navštívilo 38 osob.  

 

Na NV je instalován místní rozhlas, který však sněhovou kalamitou ze dne 19. listopadu hodně utrpěl 

a není dodnes v pořádku.   

 

Při osvětové besedě pracuje velmi dobře sbor pro občanské náležitosti, který ve spolupráci se školou 

zpestřuje životní jubilea apod. Předsedkyní je s. Zátopková. Obřadní síň je velmi dobře vybavena.  



Náboženský život v obci je velmi rušný. Místní lidé jsou velmi nábožensky založeni. Tento vztah se 

však nijak, nebo velmi málo projevuje v jejich osobním životě. Snad nikde široko daleko není v lidech 

zakořeněna taková nepochopitelná faleš, přímo farizejství. Jeden druhému závidí třeba oko v hlavě. 

Má to soused, už to musím mít já. Přitom padá jakákoli morální či náboženská zábrana. Třeba na ulici 

Opavská jdou na podzim ženy z kostela, baví se. Tu se najednou jedna otočí, zvedne sukně a křikne: 

„Tu maš, polib mně v ř.., ty k….!“ A to jdou prosím z kostela, kde byly spojeny se svým Bohem. 

Popravdě řečeno, kostel a náboženství je u mnoha našich občanů takovým pozlátkem, kterým 

zastíráme to, co uvnitř není a ven na obdiv to, co by mělo být! 

 

50) 

Delší dobu se proslýchalo, že farář Bohumír Muczka, rodák z Kravař, který již ve zdejší obci působí asi 

20 let, má být přeložen. Tyto řeči vyvolaly v obci mnoho dohadů. Lidé byli pro i proti. Nakonec však 

zasáhly nadřízené orgány a farář Muczka měl být přeložen do Budišova. Pro svůj zdravotní stav odmítl 

nastoupit a odešel do penze. Bydlí v Kravařích, kde vlastní rodinný dům.  

 

Tak dne 18. srpna t.r. nastoupil do Bolatic nový farář. Je jím Antonín Lanča, narozen 6. 6. 1907 

v Zelinkovicích, okres Frýdek-Místek. Do Bolatic přešel z Brumovic, jeho posledního působiště. Nová 

metla dobře mete a kupodivu – lidé si ho chválí. Prý už není tak divý na ty peníze!! Je zajímavé, že ti, 

kteří na nového nejvíce nadávali, jej dnes nejvíce chválí.  

 

Starému faráři však slouží ke cti, že dal do pořádku kostel, kde jsou i historické památky. Uvádím 

zvonek „Vendelinek“ z 16. století a obrazy v sakristii představující opata Hartlebia a jistě budou i 

další.  

 

Jaké zvyky se dodržují a zachovávají v obci? 

Nejvíce starých zvyků se udržuje u svateb, i když už v poslední době se nekonají tak nákladné hostiny 

jako kdysi;  svatba se koná v městě a pohoštění v hotelu. Tak např. svatba se zastavuje. Lidé, 

zpravidla známí, jsou maskováni a lýčím neboprovazem svatební průvod zastaví. Tento se pak musí 

pár co pár vykoupit.  

 

51) 

Před svatbou se dává tzv. počta. Je to máslo, mléko, vejce, sýr, maso apod. U svatby se pak vybírá na 

kolébku. Dává se buď věcný, nebo peněžní dar. Také se u hostiny draží botek nevěstin. Ženich ho 

musí vykoupit a obnos dá se nevěstě. Kuchařky pak vybírají na opařenou ruku. Kuchařka vejde do 



místnosti, rozlije talíř a údajně si „opaří ruku“. Obnos je pro ně. Pak se ještě vybírá na tzv. řád, to je 

na hudbu. Je vidět, že svatba u nás je velmi drahá.  

 

Po pohřbu se za nebožtíka propíjí tzv. „skura“. V hospodě se sejdou jeho kamarádi a pijí opravdu 

mnoho. To prý na počest nebožtíka.  

 

Dodnes se ještě dodržuje Mikuláš. Chodí vždy 5. prosince a doprovází jej čert. Děti dávají do oken 

talíře, aby jim naložil.  

 

Na Tři krále již začínají chlapci pěkně pomalováni chodit po vesnici a koledovat. Jsou tři a za svůj zpěv 

dostávají buď bonbóny, nebo peníze.  

 

Na Silvestra se hodně v noci střílí. A to buď z pušek, nebo i karbidem. Dědina je plná hluku a výstřelů. 

Také se odnáší vrátka, vozy, kola apod. Věci se schovají, aby poškození se mohli hodně nahledat.   

 

Na Štěpána se zase „vandruje“. To znamená, že muži nepřijdou na oběd domů. Přijdou až večer.  

 

52) 

Závod Juta. V roce 1961 vzrostl objem výroby; závod byl vybaven novými rychlopletacími stroji z NDR 

a další stroje byly získány ze sesterských závodů. S výjimkou plánu hlubokého sortimentu splnil závod 

všechny kvalitativní ukazatele plánu a docílil hrubého obratu ve výši 22 860 190 Kčs. Na mzdách bylo 

celkem vyplaceno 2 335 457 Kčs. Ke dni 31. 12. 1961 čítal závod 201 pracovníků. V průběhu roku byly 

ustanoveny 4 další kolektivy soutěžící o titul Brigáda soc. práce. Jsou to: kolektiv Kristy Mertensové, 

Anny Gargošové, Lucie Fojtíkové a Ericha Obrusníka. Z nových forem práce je zaváděna kolektivní 

obsluha strojů v lanovně a metoda Seifertova. Do zlepšovatelského hnutí se tento rok zapojil každý 9. 

pracovník. Na realizovaných ZN bylo ušetřeno 180 014 Kčs, zlepšovatelům bylo vyplaceno 13 342 Kčs. 

Mezi vynálezce našeho státu se zařadili vynálezci s. Vodička a Matoušek, jimž byl udělen čsl. patent 

na záchranný pás pod číslem 99684. Kromě úkolů na úseku výrobním pomohli pracující i v plnění 

plánu sesterskému závodu v Jaroměři. Soudruzi Sněhota Teodor, Duda Karel, Kolek Vilém a Bělák 

Eduard vypomáhali při investičních výstavbách národního podniku v Úpici, Přerově a Višňové.  

 

53) 

Velmi vydatně pomáhal závod patronátnímu JZD, úsek Bolatice. Založil 300m3 kompostu a na něm 

vypěstoval 4 tuny dýní ke zlepšení krmivové základny. Byla dále zřízena i přípojka teplé vody do 

kravína a údržbáři závodu pomáhali při opravách strojů. Úředníci závodu pomáhali při brigádách u 



sklizně sena, brambor a cukrové řepy, aniž účtovali jen jedinou hodinu! Dobrých výsledků docílil i 

kulturní mládežnický soubor, který zvítězil v okresním kole STM a který se stal absolutním vítězem 

kulturního pořadu „Dnů mladých Jutařů“, konaného ve Dvoře Králové n. Labem. Soubor tak dobře 

reprezentoval naši obec jak v okresním, tak i mimookresním měřítku. Na úseku zvelebení obce 

uspořádal se závod s vydlážděním chodníku kolem závodu a s kanalizací podél hlavní budovy na ulici 

Ratibořské. Rozhodně je závod velkým přínosem pro obec, hlavně pro vdané ženy, vdovy a sociální 

případy. Ředitelem závodu je nadále s. Vodička. Předsedou KSČ s. Kolek a předsedou ROH s. Kocur 

Jiří. Při návštěvě s. Šoltyse z NSR se tento velmi pochvalně o zřízení závodu vyjádřil.  

 

54) 

Mimořádné události. 

Občan Albert Liška našel při práci v lese na obecním katastru mrtvolu muže. Přivolaná hlídka SNB 

zjistila, že se jedná o již delší dobu nezvěstného Kašpara ze sousední obce Kobeřice.  

 

V dubnu t. r. spadla nezletilá Alena Skýbová z balkonu rodinného domku a po převozu do nemocnice 

zemřela.  

 

Dne 30. prosince t. r. se v pominutí smyslů oběsil válečný invalida Josef Štoček z Borové. Jmenovaný 

ztratil ve válce ruku i nohu a v poslední době trpěl duševní depresí.  

 

Na 1. vánoční svátek vypukl menší požár v kotelně zdejší školy, který vznikl pravděpodobně špatnou 

manipulací u kotle. Škoda není velká.  

 

V důsledku cvičení jsme měli v prostoru naší obce vojáky.  

 

Manželé Sněhotovi, ulice Ratibořská, slavili svou diamantovou svatbu, ke které jim NV blahopřál a i 

obdaroval.  

 

Několikrát byla na obloze pozorována americká balonová družice.  

 

Vesnicí již několik roků projíždí cyklistický závod „Napříč Hlučínskem“, který se hlavně u mládeže těší 

velké oblibě.  



55) 

1. květen se tento rok slavil v Dolním Benešově. Z naší obce byl velmi krásný a pestrý průvod. 

Manifestace se plně vydařila a hlavně děti ještě dlouho vzpomínaly na tuto krásu! 

 

9. května byl průvod v předvečer naší vesnicí, byly položeny věnce a hlavně na hrobě čsl. vojáků na 

hřbitově byly vzpomenuty pohnuté dny okupace a našeho osvobození. Účast byla velmi dobrá i přes 

hrozící liják.  

 

Při oslavě VŘSR tento rok průvod vypadl pro silný liják. V plném kinosálu byli přítomní obeznámeni 

s velikými úspěchy SSSR na jeho cestě ke komunismu. Byly rovněž položeny věnce.  

 

Jako každoročně odešla i letos štafeta míru a přátelství dne 3. listopadu do SSSR. Štafetu odvezl 

z obce s. učitel Slivka s doprovodem.  

 

V tomto roce se konaly 4x veřejné schůze, na nichž účast není dobrá. Poslední dvě schůze však 

překvapila účast nového faráře. To jsme u starého nebyli zvyklí. Lidé ovšem na schůzi sedí naprosto 

tiše a na nic nereagují. Teprve jak opustí sál, to se rozjedou na plné obrátky.  

 

Měli jsme v obci i dvě veřejná zasedání trestní komise dopravního inspektorátu, která řešila 

přestupky řidičů. Zasedání mělo výchovný ráz a při plném sále splnilo své poslání. Na obecních 

schůzích je malá účast. Dobrá účast je však ve škole na schůzích SRPŠ.  

 

56) 

Dne 3. prosince konaly se v obci volby soudce z povolání a soudců z lidu. Volbám předcházely veřejné 

schůze, kde byli občané jak seznámeni s kandidáty, tak i s posláním našich soudů. Volba měla velmi 

dobrý průběh a účast byla stoprocentní. Za soudce z povolání byl zvolen s. Břichnáč pro lidový soud 

v Opavě. Za soudce z lidu byli zvoleni: Slaný Adolf, Teuer Osvald, Kretek Robert, Vehovský František, 

Moravec Rudolf, Andělová Hilda, Bitomský František, Herudek Pavel.  

 

V letošním roce již podruhé navštívil obec p. August Scholtis, rodák z Bolatic a spisovatel z NSR. V obci 

má četné přátele. Líbí se mu u nás, a jak říká, rád vždy znovu přijíždí. Po návratu do Berlína se chystá 

na 2měsíční cestu do Polska.  



Do obce přijel ze Západního Německa bolatický rodák pan Pečinka, který v NSR působí jako učitel. 

Provedli jsme ho naší školou, o které se velmi pochvalně vyjádřil. „V žádném případě nemohu srovnat 

mou školu s vaší, buďte hrdi a šťastni.“ Tato slova pochvaly nás těší, jsou míněna upřímně.  

Máme v místě i dva občany L. a J., kteří větší část svého života prosedí ve vězení, i když pochází ze 

slušných a pracovitých rodin. Přišli na chvilku a ke konci roku znovu zasedli za mříže. Jak se vyjádřili, 

ve vězení se jim líbí! 

 

57) 

Jednota spotřební družstvo má v místě (není uvedeno) členů. V tomto roce byl otevřen nový obchod 

se samoobsluhou na Borové nákladem Kčs 331 000. Dále byl zahájen prodej v nové prodejně u 

Feilhauerů. Porovnáme celookresní nákup na hlavu obyvatele, jakož i služby.    

   Rok  1960   1961    

 nákup na 1 obyvatele   5930,38 Kčs  6065,93 Kčs 

 Služby na 1 obyvatele  606 Kčs   706,74 Kč 

 

V celém okrese bylo nakoupeno za 1 010 330 Kčs, tj. o 22 a půl milionu více než v roce 1960. Za celý 

rok měly prodejny v místě tento obrat: 

Číslo prodejny   vedoucí     obrat 

122 (průmysl)   Řehánek Arnošt   2 489 692 Kčs 

153 (poživatiny)  Jurečková    1 745 073 Kčs 

152 (poživatiny)  Feilhauer    1 469 118 Kčs 

118 (mléko)   Bortlíková    975 058 Kčs 

242 (výsek)   Kurka B.    968 661 Kčs 

243 (výsek)   Kurka Al.    878 711 Kčs 

406 (obuv)   Hrubá Marie    733 335 Kčs 

365 (textil)   Valentová    1 228 238 Kčs 

395 (konfekce)    Kocurová    665 207 Kčs 

459 (papír)   Šoltys     242 803 Kčs 

698 (pohostinství)  Vltavská    423 891 Kčs 

699 (pohostinství)  Dudová     461 616 Kčs 

697 (pohostinství)  Malcharová    255 214 Kčs 

490 (stavebniny)  Blokeš     2 573 932 Kčs 

 

Celkem byl obrat v místě 15 120 000 Kčs. To znamená na hlavu v místě 5 600 Kčs. K tomu obrat osady 

Borová Kčs 1 614 300.   



58) 

Vesnická organizace KSČ čítá t. č. 89 členů. Kromě toho se počítá asi 100 členů, kteří by měli být 

správně zaregistrovaní. Registrace se provádí, takže mnoho nových členů se objeví, o kterých ani 

nevíme. Předsedou organizace byl i nadále s. Tiele Emil, který je navíc členem OVKSČ. Práce vesnické 

organizace je ztížena malou aktivitou členstva přitom je ve vesnici tolik problémů, které by se měly 

řešit. Tak se stává, že práce se klade na bedra několika uznanců, kteří pak táhnou za celý kolektiv. 

Praxe je již taková, že aktivně pracuje takových 10 soudruhů a zbytek se musí k práci vést.  Velká část 

členstva je vůbec ráda, když nemusí plnit žádné úkoly. Přijde pak na schůzi, podebatuje, pokritizuje a 

tím to pro něj hasne! Stranická organizace jistě ve vesnici udělala kus práce a je nakonec i uznávána. 

Výsledky však mohly být daleko lepší, kdyby jen kolektiv chtěl. Komunisté v masových organizacích 

utvářejí stranické skupiny a prostřednictvím jich vnášejí a zajišťují stranická usnesení. Členstvo přijalo 

s velikým zájmem závěry XXII. sjezdu KSSS a schválilo i závěry našeho ústředního výboru. Tohoto času 

se jedná o novou organizační strukturu KSČ. Ve vesnické organizaci vyvolalo živou odezvu usnesení 

OV a zřízení závodní organizace u ekonomického celku. Tím by se VO Bolatice stala dílčí. Dosud se o 

tom jedná, nenastane-li nějaká změna, pak k ustavení ZO KSČ dojde! 

 

59) 

Tělocvičná jednota Sokol Bolatice patří co do počtu členů mezi největší jednotky okresu. Jednota čítá 

k dnešnímu dni 300 členů, z toho asi 35 dorostenek a žen. Předsedou jednoty je s. Osvald Teuer, 

technický úředník. I přes svou nemoc pracoval vcelku úspěšně. Předsedou nejaktivnějšího oddílu, a to 

kopané, je s. Jindřich Jarolím, který letos slavil 50 let a při výroční schůzi vedení I. závodního oddílu 

zanechal. O fotbal je v místě velký zájem, i vzhledem k tomu, že I. mužstvo vykopalo krajskou soutěž  

I. a třídu a stalo se přeborníkem okresu pro rok 1960. Celkem máme ve fotbale 4 mužstva, z nichž 3 

byla v soutěži. Jejich umístění bylo následovné: I.- okresní přeborník, II. – okresní měřítko IV. třídy  10. 

místo, III.- dorost – okresní měřítko, skupina C 5. místo,  žákovská jedenáctka byla mimo soutěž, ale 

skončila bez porážky. I.a mužstvo jelo za odměnu na 4 dny do Rajských Teplic. Podzimní kolo však 

bylo málo úspěšné, jsme na 10. místě se 6 body. Hráčům vlezla sláva příliš do hlavy.  

 

Základní tělesná výchova by si opravdu zasloužila větší pozornost! V tělocvičně stále vidíme 1/3 žen a 

35 dorostenců. Velmi dobře se umístil šachový odbor, hraje v krajském přeboru. Dále sehrál v tomto 

roce celou řadu korespondenčních utkání s cizozemskými šachisty (Anglie, Holandsko, záp. Německo, 

USA). Úspěšným šachistou je Jan Jurečka.  



60) 

Někteří starší členové výboru mají jistě zásluhy o rozvoj sportu v místě, ale zdá se, že celou řadu 

sportovců spíše zhýčkali, než vychovali. Mnozí také vidí celou práci v kopané, jiné oddíly pro ně málo 

znamenají. Tak úplně zahálí oddíl odbíjené, stolního tenisu. V letošním roce utrpěli zlomeniny: s. 

Musiol v I., a dorostenec Řehánek. Letos se ohradila severní strana plotu u hřiště, vykopala se studna, 

která má 20,6 m hloubky a postavily se nové branky. V jednotě pracují tito vyznamenaní pracovníci: 

Zásluhy o čsl. těl. výchovu III. stupně: s. Teuer Kornel, zedník, t. č. pokladník jednoty; s. Bělák Pavel, 

mistr, t. č. člen výboru; s. Teuer Osvald, úředník, t. č. předseda jednoty. Jednota měla i dobrou účast 

ve žních .  

 

ČSM Bolatice se v místě málo projevuje. Častými změnami funkcionářů a malým kontaktem s mládeží 

je svaz dosti izolovaný. Čítá k dnešnímu dni 36 členů. Předsedou je Hluchník Helmut a pak Fojtík 

Oskar. Ve svazu pracují i některé mladé učitelky. Činnost je velmi slabá, takže se prakticky ani neví, že 

je v místě mládežnická organizace. Vůbec u mládeže se ukazuje takový negativní jev a to, že mladí 

lidé nemají chuť do politické nebo jiné veřejné práce. Mají peníze a žijí si svůj život po svém. Byli na 

brigádě v cukrovce u JZD a u stavby plotu na zámku.  

 

61)  

Velmi aktivně se v místě rozvíjí svaz čsl. zahrádkářů a ovocnářů. K dnešnímu dni čítá spolek v místě 

2090 členů. Předsedou je Adolf Mrkva, důchodce a jednatelem s. Kocur Alfons. Za krátkou dobu 

svého působení si získal tento spolek velké zásluhy o rozvoj ovocnářství v obci. Je to možno vidět na 

každém kroku ve vesnici, kde kdysi pěstování ovocných stromků a úprava zahrad se velmi 

zanedbávala. Dnes již každý občan nejen že stromky hnojí, stříhá, ale i ošetřuje postřikem apod. 

Spolek provedl 7 odborných přednášek, které měly velký ohlas i dobrou účast. Mezi jinými 

přednášeli: s. Paroubek, Ploc, Sedláček, Bubeník a další. Čest budiž této práci, neboť nové poznání 

proniká mezi lidi a dává jim chuť a radost k životu. Ovocnáři se těší velkému zájmu, neboť ten, kdo si 

stromky neošetří sám, si nechá buď poradit, nebo i pomoci. Rovněž přichází do obce až 1200 ks 

stromků, keřů, angreštů, rybízů apod. Spolek dále provádí i praktická školení přímo v terénu. Velmi 

úspěšná byla i výstava ovoce a zeleniny spojená s výstavkou knih. Členstvo se dle závazku zúčastnilo 

výsadby okrasných keřů a stromků u nové školy. Také měli dva společné zájezdy a to do Olomouce 

Brna. Spolek dále vlastním nákladem vybavil klubovní místnost ve staré škole a může co do činnosti 

sloužit ostatním za vzor.  



62) 

Včelařský spolek Bolatice sdružuje kromě našich včelařů ještě z Borové, Dolního Benešova, Bělé a 

Chuchelné. Následující tabulka nám dá o stavu přehled: 

obec   počet včelstev   počet členů 

Bolatice  100    18  

Borová   29    8 

Chuchelná  96    13 

Bělá   20    3 

Dolní Benešov  19    7 

celkem   274 včelstev   49 členů 

 

Předsedou spolu je s. Bedřich Fus, tesař v místě. Jednatelem je s. Michalík Heřman, důchodce. 

Kontingent medu na jeden roj činil 1,80 kg. Včelaři si na letošní rok velmi stěžují, říkají, že byl horší 

než loni. Říká se, že když není hřibů, není ani medu. A hřibů je letos málo! Škodil poměrně suchý rok 

s větry. Dále si lidé hodně stěžují na chemické práškování proti plevelu. V JZD se již provádí i letecky, 

takže škody u včelstva jsou značné. Včelaři vypotřebovali na krmení 1918 kg cukru. Největším 

chovatelem v obci je Richard Stavař, který má přes 20 rojů, pak Bedřich Fus 12 atd. MNV spolu s JZD 

provedl v tomto roce celou řadu konkrétních opatření, aby zajistil další rozvoj včelařství, které je pro 

zemědělství důležité.  

 

63) 

Československý červený kříž v místě patří k velmi aktivní složce. Čítá 242 členů. Předsedou je s. 

Řehánek Arnošt, vedoucí Jednoty, jednatelem s. Marie Březovská, vedoucí MŠ. Velkou zásluhu si 

získal ČČK  ve zdravotnické osvětě, kde za pomoci DV Karavana bylo předneseno několik hodnotných 

zdravotních přednášek a bylo vyškoleno 16 skupin zdravotních hlídek. Tyto hlídky mají velkou zásluhu 

při poskytování první pomoci. Dále bylo pro zdravotní péči vyškoleno i 60 žáků. Odbočká má i 32člený 

div. soubor, který sehrál dvě divadelní představení „Úklady a láska“. Dosud sehrál „Potopa světa“, 

„Jakub Oberva“ a „Úklady a láska“. Činnost této odbočky je záslužná, neboť pomáhá odbourávat 

staré předsudky a názory na člověka, léčené a lékaře.  

 

V místě je i zdravotní středisko, kde ordinuje lékař Kavan. Jmenovaný v místě nebydlí, dojíždí z Opavy. 

Závod by však nutně potřeboval další rozšíření střediska o zubního lékaře, ženského, popř. dalšího 

odborného lékaře. Přesto, že jsme na přání OÚNZ v Hlučíně vyklidili potřebné místnosti, dosud se nic 

neděje. Lékařská péče je t. č. hodně vyhledávána, a její dosah je opravdu vidět při nižší úmrtnosti.  



64) 

Požární sbor v Bolaticích má novou hadici. Je zde 74 členů, z toho 11 žen a 10 žáků. Předsedou je 

Karel Kretek, bílý zedník Sokolská. Funkci náčelníka již léta vykonává neúnavně a svědomitě Josef 

Solich. Požárníci jako každoročně provedli protipožární prohlídky domů a organizovali žňové hlídky. 

Účastnili se soutěže v Dolním Benešově, a v okresním kole mezi 21 sbory opavského okresu se 

umístili na druhém místě. Jsou velmi dobře vybaveni. Auto Tatra 805 a tři motorové stříkačky o 

kapacitě 400 l, 800 l, 1600 l za minutu. Patří proto mezi nejlépe vybavené sbory v okrese. Zasáhli 

celkem: Sudice, ve žních se bleskem chytil domek, Kobeřice hořely chlévy, Dolní Benešov stodola od 

blesku, Bolatice škola expanzní nádrž. Jako nejlepší byli vyhodnoceni a odměněni Solich Josef, Rataj 

Rudolf, Duda Adolf. Šoféry máme celkem tři – Vybíral Heřman, Plaček Max a Niklas Vilém.  

 

Požární sbor Borová čítá 86 členů. Předsedou byl s. Adamec a velitelem s. Piekarčík. Ve sboru mají i 

10členné žákovské družstvo. V důsledku přehnaně provedené reorganizace (sloučení sboru 

s Bolaticemi, bylo ale odvoláno)se činnost značně snížila a sbor se nepřihlásil do soutěže. Celkem ale 

sehráli tři div. představení, která se velmi vydařila! Opravili letos požární bazén a dostali nové auto, 

sice starší, ale dobré. Je to Tatra 126 od STS. Jak Bolatice, tak i Borová potřebují nutně požární 

zbrojnici. 

 

65) 

Lidová myslivecká společnost obhospodařuje katastr obce, kromě lesa, který patří do lesní 

společnosti. Předsedou je Leo Engliš, mysl. hospodářem Burian František. Členy společnosti jsou dále 

Michalík Heřman, Jarolím Jindřich, Složil Bohuš, Sněhota Karel, Sněhota Max, Šimečková Irena, Lasák 

Adolf, Němec Honza a Heinz Ervin, který byl letos přijat. Z jara, které bylo velmi příznivé, se zdálo, že 

bude dostatek zvěře. Bylo vidět hodně mladých zajíců i pernaté. Ale když přijde k honům, stav silně 

poklesne. Soudíme, že největší vina leží v chemickém práškování jak porostů, tak i plevele. Našli jsme 

totiž uhynulé zajíce i srnčí. Velmi dobré jsou stavy koroptví, které se všemožně hájí, neboť představují 

důležitého spojence v boji proti mandelince. Koroptví bylo celkem odstřeleno 32 kusů. Hon na 

bažanty byl letos opožděn, až v listopadu, takže bažanti odtáhli do remízy v Bohuslavicích. Bylo 

střeleno 10 bažantů. Hon na zajíce se vydařil. Bylo odstřeleno kolem 130 zajíců, aniž by byl stav 

v terénu ohrožen. Srnčího je rovněž dostatek, méně však u lesa, kde jsou stavy silně zdecimovány. 

Máme ale stádo až 20 kusů na katastru k Zábřehu a Štěpánkovicím. Byly střeleny 4 ks srnčího. Letos 

jsme měli velmi málo divokých kachen. Lišky střelil s. Heinz, Složil a Němec. V tomto roce bylo hodně 

myší, takže kočky, ani škodná fousatá se nestřílely.  



66, 67) 

Ještě k prodejní síti v místě. Tak Jednota měla v místě obrat včetně osady Borová na Kčs 16 734 303. 

Nižší plánovaný obrat byl docílen v důsledku GO na pohostinství u pí. Malcharové, p. Feilhauera a pí. 

Vltavské. Pro zajímavost uvádím spotřebu zboží dle roku: 

    rok 1960   rok 1961 

cukr    643 q    997 q 

mouka    719 q    914 q 

lihoviny    9 700 l    10 040 l   

víno různé   9 800 l    10 570 l 

mléko    42 000 l   48 000 l 

margarin   185 q    223 q 

máslo     221 q    260 q     

pivo     136 000 l   142 000 l 

maso     494 q    444 q  

masné výrobky   246 q    226 q 

sádlo    89 q    95 q 

chléb    1850 q    2052 q 

cigarety   1 552 000 ks   1 487 000 ks 

kuchyně   8 ks    5 ks 

ložnice    8 ks    13 ks 

obývací pokoj   5 ks    2 ks 

gauče a otomany  53 ks    24 ks 

příborníky   8 ks    7 ks 

matracové soupravy  44 ks    58 ks    

ostatní nábytek   67 000 Kčs   28 000 Kčs 

kočárky    40 ks    19 ks 

pračky    66 ks    45 ks 

kamna, sporáky   126 ks    88 ks 

televizory   42 ks    54 ks 

radiopřijímače   29 ks    24 ks 

motocykl, moped  35 ks    21 ks 

řezivo    488 m3    410 m3 

cihla pálená   967 000 ks   778 000 ks 

cement    6 920 q    7 659 q 

sýpkoviny   1 200 m   1 600 m 



ložní prádlo   1 600 m   2 000 m 

linoleum   1 600 m   2 000 m 

dětská konfekce      6 425 ks 

dámská konfekce      1 642 ks 

pánská konfekce      1 153 ks 

pracovní obuv   1 560 párů   1 820 párů 

vycházková obuv  8 200 párů   8 420 párů 

galoše    5 700 párů   5 800 párů 

 

K tomu přijde spotřeba na Borové. 

máslo    57,5 q    60,5 q 

cukr    93 q    95 q 

mouka    119 q    128 q 

mléko    24 300 l   25 400 l 

pivo    33 964 l   37 244 l 

víno    340 l    365 l 

lihoviny    2 040 l    2 255 l 

cigarety   525 000 ks   534 000 ks 

 

68) 

Závěr. Co ještě k tomuto roku říci? Byl velmi bouřlivý a i v místě způsobil mezi lidmi hodně rozruchu – 

hlavně v souvislosti s berlínskou krizí. Je pravda, že lidé jsou mnohdy nespokojeni, jsou to povětšinou 

podružné otázky a problémy, ale v otázce války a míru je to všem jasné. Vždyť jsou v živé paměti boje 

poslední války! Ještě dnes vidíš tu a tam stopy, sice malé, ale postačující. Naše vesnice opravdu 

vyrostla a s ní i někteří naši lidé. A to je radostné, neboť ten nový, kypící život kolem nás strhuje 

sebou i ty vlažné, stranou stojící. 

 

Denně sleduji ty velké proměny v našem životě. Bohužel i dělníci již začínají trpět nemocemi bývalé 

vládnoucí třídy. Až příliš dobře totiž žijeme – ty tam jsou doby skromnosti a odříkání. Radostný život 

vidíš i u naší drobotiny, který usměvavá hledí do příštích dnů. Mír světu a mír do rozbouřených vášní 

a myslí i některých našich občanů. A ono to pomalu půjde, musí to jít!  

Jinak pohlížíme s důvěrou do blízké budoucnosti. Přes napjatou situaci není důvod k nemístnému 

strachu. Byl krásný a štědrý tento rok a uběhl tak rychle, že jsme ho sotva stačili sledovat.  

A klid a mír jde naší rozbouřenou vesnicí s cílem získat i ty poslední, váhající.  



69) 

Zápis do kroniky u příležitosti opakující se návštěvy rodiny Alexijevovy v místní obci. Tak jako 

každoročně, i letos postáli na hřbitově u hrobu svého bratra, jejich oči bloudily po širých pláních, jako 

by hledaly místo, kde naposledy uzřel modré nebe jejich bratr.  Návštěvníci ze SSSR se opravdu 

podivují našemu bouřlivému, stavebnímu ruchu. Libí se jim u nás a slibují, že přijdou zase – jen co rok 

se sejde s rokem. V přátelském ovzduší u s. Hertla a dalších občanů jim uběhly krátké chvíle návštěvy 

u nás. Na shledanou, drazí sovětští přátelé! 



70) 

1962 

Zase se chápu pera, abych dopsal události tohoto roku. Dělám tak již 15 let, ani mi tato doba tak 

dlouhá nepřipadá. Žijeme nějak rychle, i když dobře. Já sám už taky nejsem zrovna mladík, je těch 

křížků 44 a proto vždy s novou radostí vítám nové jaro a s ním i léto. Člověk je šťastný, když se může 

brouzdat v dešti, nebo v plném jasu slunce po našich širých pláních a lesích. Cítíš přitom, že jsi pevně 

přirostl k této rodné hroudě. Bylo by falešné psát o lásce, o vroucích citech. Někdo by si mohl myslet, 

že je to přetvářka, nebo nějaká melancholická chvíle. Ale ne tak! Je to skutečná láska k matce zemi 

zobrazena v píli našich občanů, kteří z hroudy vypalují cihly a z nich staví domy, domky a vily. Každý, 

kdo se zde, v této zemičce pod hrabyňskými kopci narodil, má to přání, ať je kdekoliv, prožít chvíle 

zapomenutí v tom vonném a někdy trpkém ovzduší svého domova. Někdo se trápí ve svých 

posledních chvílích člověka, když mu tato chvíle okřátí na rodné hroudě není dopřána. A je hodně 

našich lidí roztroušena po všech koncích světa! 

 

71) 

Jak vlaštovky z jarních krajů létají k nám dopisy s cizojazyčnými nápisy, dopisy, které prahnou po 

svém rodném kraji. Tak mnohý z našich lidnať již v Německu, Rakousku, Polsku, Francii, Americe nebo 

kdekoliv na světě musel kdysi opustit domov, který neměl pro něho práci a s těžkým srdcem se 

uhnízdil daleko od klukovských nebo i dívčích míst svých dětských her. A domov volá. Volá denně 

v knihách, které letí do světa, volá v rozhlase a televizi, volá ale i v úspěšných vystoupeních našich 

sportovců na celém světě, volá je ze všech stran. A kdo má odvahu a dostatek síly tomuto volání 

odolat? Tak po nějaké době pak vidíš cizí tváře, které více nebo méně dobrou moravštinou se snaží 

oživit ve svém protějšku vzpomínku na nějakou pro ně zvláště dobrou chvíli. Přišli k nám na návštěvu, 

jsou to ptáci, kteří ulétli ze svých hnízd a přišli se podívat tam, kde vyrůstalo mládí. A jsou šťastní, 

smějí se, že jsou po tolika letech mezi svými. Ano, viděl jsem i v tomto roce desítky těchto šťastných 

tváří a viděli bychom jich ještě mnohem více, kdyby… 

 

72) 

Kdyby některý náš člověk se někde daleko za hranicemi své vlasti nemusel stydět za čin nebo činy, 

které kdysi provedl. A tak nemá odvahu a i když ji má, není mu snad vyhověno. Těžko pak takovému 

člověku. Jaká to bolest a smutek, těžko ji vypovíš. Ale vlast odpustila již mnohým a odpustí každému, 

kdo s poctivou a úpěnlivou myslí přichází.  



Tiskl jsem v tomto roce desítkám návštěvníků ruku. U někoho cítíš nadšení v každém jeho slově, 

někdo je s tou pochvalou skromnější a je jen málo osob, které nevidí ty změny kolem nás a 

nepochválí. Jsou zde i lidé, kteří nás nenávidí, to poznáš hned. Přitom jistě nechceme nikomu 

předkládat naši skutečnost jako vrcholný ideál a souhrn všech ctností s tím nej… nej…! O to nejde, jde 

mi při této úvaze o skutečnost, že tak mnohý by tu rád zůstal, kdyby mohl, i když o své nové vlasti 

mluví jen v superlativech. A tak je pro mne vyjadřování mnohých našich návštěv ze zahraničí 

střízlivou asociací ve světě. Přes nedostatky bouřlivého růstu, přes pozůstatky kultu osobnosti je ten 

náš život přece docela dobrý. Přitom ve srovnání s NDR a Polskem jsme na tom docela dobře! 

 

73) 

Však byl také divoký tento rok. Zdá se mi, že dny, týdny a pak jeho poslední měsíce jako pestrý 

kaleidoskop se míhaly kolem našich znaků. Měli jsme tento některý dobrý den zastavit, pomazlit se 

s ním, ale náš neúprosný čas, náš nepřítel nebo snad i přítel? Ten to nedovolil.  

 

Tak mnozí odešli z našich řad, včera ještě mladí, plní elánu a dnes? Zasněžený rov hlásá, že tam leží 

dobrý člověk, váš přítel a kus vašeho života! A přece i při této vzpomínce jak nevzpomenout na slova 

Jiřího Wolkera: „Smrti se nebojím, smrt není zlá, smrt je jen kus života těžkého!“ 

 

Ale život, ten prudce kypící, někdy krutý, mnohdy proklínaný, někdy i beznadějný, je přece jen 

životem. Právě proto je životem, že od nás tak neskonale mnoho žádá, že nás nutí pro jeho krátký 

jepičí skok k dílu! Každý ten den byl v naší obci prožit, někde lépe, někde hůře. Jsou však dobří a 

pracovití naši občané, někdy zase až moc. Pro samou práci a sobeckost i touhám po majetku 

zapomínají, že život není jen spoření, práce, uskromňování – ale že žádá i vnitřní jeho prožití, žádá 

knihu, divadlo, výlet a tak mnoho toho dalšího.  

 

74) 

Třebas – postaví si pěkný domek, ale ne pro sebe, aby ho užil. Bydlí i nadále v nějaké kůlně, nebo ve 

sklepě, ale září radostí, když může nějaké návštěvě ukázat svůj krásný byt, včetně koberců, gobelínů, 

obrazů a kdoví čeho ještě. Ubohý to člověk, jak dalece přestal být člověkem, když ho jeho majetek tak 

daleko přivedl. Tyto případy ani nejsou nijak ojedinělé.  

 

Anebo přijde návštěva a vidí nějakou pěknou, ale drahou věc. Vše padá nyní stranou tak dlouho, 

dokud není v jeho bytě totéž. Někdy na tuto honbu doplácejí i děti, ve většině případů však občan 

sám.  



Studuji povahu našich lidí již dlouho. Nechci být tvrdým soudcem, vždyť jsem jedním z nich. Ale 

denně s hrůzou zjišťuji, jak jsou někteří lidé k sobě hrubí, ukrutní a tvrdí. Bez ohledu na to, že ještě 

včera přijímal v kostele „tělo páně“ bez strachu, bez studu hledají prostředky a cesty, jak si ten život 

znepříjemnit a na sebe poštvat nejen sebe, ale i děti, příbuzenstvo a rod! Jak tvrdá a krutá byla tady 

minulost, když ještě dnes dožívá v takových podobách. Ale jako sněženky, ne, již jako pampelišky na 

loukách rostou a množí se vztahy nové, které hřejí a přejí.  

 

75) 

Narůstá to nové poupě v našem životě, i když mu to staré podhoubí příliš již neprospívá. Ještě jeden 

zajímavý poznatek. Lidé přestávají v půdě vidět tu nezměrnou hodnotu, pro kterou se kdysi soudili o 

každou mez, každý kůl v plotě. Až příliš často se jí zříkají, že to někdy budí podiv. I v tomto roce totiž 

musel MNV řešit celou řadu pozemků bez pána. Lidé pořád ještě vidí v JZD strašáka, který je připraví 

o všechno! Jak jinak by se dalo vysvětlit jednání zemědělců, kteří se raději zbavili dobytka, zkrátka 

všeho, jen aby nemuseli do družstva. Přitom mají rodiny, do majetku vložili svou dřinu, úspory a větší 

kus svého života. Tak zákon 50 Sb. sice plní svou funkci, ale zdá se mi, že nějak ztrácíme lidi a jejich 

důvěru. Snad jsme to i špatně dělali, jak jinak si to přijatelně vysvětlit. Dobytek byl sveden, prodán a 

zemědělci? Většinou od své rodné hroudy uprchli a pracují někde jinde, ve stavebnictví, v závodech 

apod. Nějak těžko to chápu! V čem leží příčina takového zatvrzelého protestu?  

 

76) 

Kdo chce protestovat a proti komu? Všude žijí lidé kolem nás – lidé o nic lepší ani horší než mnozí 

spoluobčané a ti všichni přece již našli cestu k sobě, společně pracují, společně se těší, ale i skoncovali 

s minulostí. Jen u nás to ne a nejde! 

 

Zdá se však, že se začíná rodit i základ jakés takés důvěry v naši lidosprávu. Ještě před rokem žádný 

zemědělec nepodepsal převzetí plánu, dokladu MNV! Za vším viděl útok na něj, s cílem dostat ho do 

JZD. To se dnes mění. I když ještě nejsou zemědělci plně spokojeni s dodávkou, ale přece jen začínají 

chápat, že je tu orgán, který je nechce ošálit, ale spolupracovat s nimi.  

 

Vesnice žijí svým životem. A žije opravdu dobře. Těžkostí bylo letos také dost, ale kdo může úplně 

zajistit ty stále se zvedající požadavky občanů na život? Nemusely by ale být, kdyby si mnozí z nás 

uvědomili, že nám nic nespadne samo do klína, že stát není dojná kráva apod. Socialismus má totiž 

pro mnohé lidi význam jen tehdy, pokud mu zajišťuje jeho práva, ale to ostatní ať zařídí soudruzi! A 

mnohý čeká za rohem, aby z žabomyšího hlediska přidal svou kapku jedu tam, kde by měl pomoci.  



77) 

Několik slov k mezinárodní politické situaci a jejímu vlivu na naše poměry. Bylo by omylem nevidět, 

že je v naší vesnici ještě dost těch, kteří by náš socialismus viděli nejraději vzhůru nohama. Právě 

koncem loňského roku a v celém průběhu roku byly některé nedostatky předmětem kritiky naší 

stranické veřejnosti. I důsledná linie boje proti pozůstatkům kultu osobnosti v našem životě byla 

některými živly zaměňována za projev slabosti. Často bylo slyšet ironické poznámky a narážky, a 

kupodivu od lidí, kteří mají krásné příjmy, domy, ba i auto! Je dobře, že je dost těch, kteří se nebojí 

tyto sýčky hned usvědčit. Ale přesto cítíš, jak naše přechodné potíže těší živly, které by chtěly co? 

Těžko jim odpovídat.  

 

Na situaci má vliv neztenčený boj SSSR za mír a několikeré výkyvy v mezinárodní politické situaci. Je 

pravda, že mnozí naši prostí lidé se nedovedou v dané situaci orientovat, a že z velké části poslouchají 

zahraniční rozhlas. Tak mnohým starým straší v hlavě sen o tom, „že to tak nebude“, že dojde 

k mírové konferenci, která obnoví starý pořádek apod.  

 

78) 

Jedná se o starší generaci, mladá má již jiné zájmy a nevidí v Německu žádný zázrak, a mnohdy stojí i 

v ostrém rozporu se starší generací. Vliv zahraničního rozhlasu a slabé třídní vědomí ještě značné 

části občanů má nepříznivý vliv na konsolidaci poměrů na Hlučínsku, ale má i vliv na výchovu 

mládeže. To však se dá jen postupně překonávat. Každopádně rostou zde již noví lidé, kteří jasně vidí 

i mezinárodní souvislosti takové, jaké jsou. A je a bude jich stále více.  

 

Projev prezidenta republiky nás postavil před některé nedostatky v našem hospodářství.  Tak 

průmyslová výroba nebyla splněna. Přírůstek v zemědělství byl průměrně 1%, což v žádném případě 

nezajistí výživu lidí. Přesto bylo do zemědělství v roce 1961 dáno za tři miliardy nových strojů. Výroba 

masa byla splněna jen na 96%, což se přirozeně projevilo ve značném nedostatku masa, hlavně na 

vesnici. Nedostatky sice byly postupně nahrazovány dovozem drůbeže, králíků a masa z ciziny, ale 

přesto je nutné, abychom se již v našem zemědělství s tímto stavem vyrovnali a zajistili zvýšení 

výroby. Tím získáme i stroje, které jinak vyvážíme.   

 

79)  

Usnesení pléna ÚVKSČ se v lednu zabývalo i důsledky kultu osobnosti. Mezi jinými bylo usneseno 

odstranit sochu J.V. Stalina v Praze.  



Americký imperialismus se pokoušel i nadále ohrožovat svobodu Kuby. Od konference OAS v Punta 

de Este, až po agresi v karibské oblasti se táhne nit intrik a záškodnických akcí USA. Jen díky umírněné 

a rozumné politice SSSR byl svět zachráněn od strašné války. Krize v karibské oblasti ukázala na 

zoufalou snahu amerického imperialismu čelit vývoji v oblasti, která byla odjakživa ve sféře 

amerických zájmů i prostředky války. Na druhé straně však rozumná politika SSSR, konkrétně s. 

Chruščova, vyrazila dobrodružným generálům zbraň z ruky. To je fakt, který dnes a zítra ovlivňuje a 

bude ovlivňovat vývoj mezinárodních politických vztahů a kapitalistické státy bez ohledu na jejich vůli 

s tím počítat. Horečné podzimní dny byly i dobrou školou pro naše občany. Přes některé jevy nedošlo 

však k žádným horečnatým nákupům v obchodech jako v jiných částech republiky. Obyvatelstvo 

zůstalo až na několik málo výjimek klidné. Lidé si možná až po vyřešení krize uvědomili, jakému 

nebezpečí ušli. Dědina si opravdu oddechla, a myslím, že právem.  

 

80) 

V Kongu dodnes není klidu právě vinou intervence zahraničních monopolů. Po smrti Lumumby byl 

letos zatčen i jeho spolubojovník A. Gizenga a jeho osud je nejistý.  

 

V tomto roce uplatnila úzká spolupráce soc. zemí a to jak na úseku hospodářském, tak i vojenském. 

V této souvislosti jsme vzpomněli i vznik československých vojsk v SSSR. V souvislosti s odhaleními 

záškodnické činnosti byl zatčen Rudolf Barák, náměstek předsedy vlády, koncem ledna t.r. v procesu 

byl odsouzen na 15 let odnětí svobody.  

 

V Ženevě zasedla v březnu konference 18 států pro odzbrojení, která v celém průběhu roku se kromě 

několika úvodních kapitol návrhu dohody prakticky na ničem nedohodla. Ke konci roku byla 

v důsledku krize v karibské oblasti jednání přerušena, ale v říjnu po setkání Grozuyka s Kennedym ve 

Washingtonu obnovena. Lidstvo čeká na mírové řešení všech problémů. Tomuto volání lidstva po 

míru dal průběh Světový kongres za všeobecné odzbrojení a mír konaný v červenci v Moskvě. Účast 

skoro ze všech světadílů a zemí ukázal, jak důležité je dát světu mír a klid pro další budování.   

 

81) 

Další země se osvobodily z koloniální nadvlády. V březnu bylo zahájeno v Eviánu jednání mezi Francií 

a Alžírskem, jehož výsledkem byla dohoda o zastavení války a po volbách byla 7. července 

francouzským prezidentem svoboda alžírskému lidu. V zemi však řádí nepředstavitelný teror OAS, 

kterým by francouzští fašisté chtěli usmrtit veškerý život v zemi.  



1. října byla stažena vlajka holandských kolonialistů na území Jávy a vztyčena na přechodnou dobu 

vlajka OSN. Tak lid získal další významné vítězství.  

 

Dne 20. února vypustily USA raketu Atlas, v jejíž kabině se dostal na oběžnou dráhu podplukovník 

Glenn. Kabina se oddělila v 15:47SEČ a rychlostí 28 000 km se řítila prostorem. Kabina obletěla 3x 

zemi ve výšce 160 – 240 km a dopadla na hladinu moře 150 km od místa očekávaného přistání.  

 

Dne 24. května pak USA z mysu Canaveral vypustily další raketu Atlas, v jejíž kabině „Aurora 7“ se 

dostal na oběžnou dráhu kapitán Malcolm Carpenter. Jeho start i přistání bylo úspěšné, a zdá se, že 

USA na tomto poli se snaží dohnat SSSR, i když na úkor bezpečnosti posádky.  

 

82) 

11. srpna vypustil SSSR další raketu na oběžnou dráhu. V kosmické lodi „Vostok 3“ byl major A. Z. 

Nikolajev. Poté byla odpálena další raketa, v jejíž kabině „Vostok 4“ byl podplukovník Pavel Popovič. 

Tak se uskutečňuje první skupinový let ve světě! Obě rakety (kabiny) přistály dne 15. 8. krátce po 

sobě v oblasti jižně od Karagandy a oba kosmonauti byli živí a zdraví. Vostok 3 obletěl za 95 hodin 

pod řízením majora Nikolajeva 64x kolem země a urazil dráhu 2 600 000 km. Vostok 4 byl na oběžné 

dráze 71 hodin, obletěl 48x zemi a urazil přes 2 000 000 km.  

 

Poslední start do hvězdných prostorů uskutečnili pak ještě Američané, kteří dne 3. října vypustili 

raketu typu Atlas, v jejíž kabině o váze 4 200 liber byl americký kosmonaut Wally Schirra. Raketa po 

několikerých závadách splnila své poslání a kabina po splnění úkolů dopadla na moře v oblasti 

ostrova Midway. Tím se USA podařilo za značných obtíží splnit alespoň část programu, ve které jejich 

konkurent SSSR má bezesporu již značnou převahu. To si dnes vědci v USA uvědomují, proto ten 

spěch! 

 

83) 

V této oblasti pak Američané vypustili meziplanetární sondu „Venus“, která splnila svůj úkol v oblasti 

Venuše. Rovněž SSSR vypustil meziplanetární sondu „Mars 1“, která někdy v březnu příštího roku 

dosáhne svého vytčeného cíle. Se stanicí je pořád radioelektrické spojení.  

 

Sovětský svaz vypustil dle programu již 11 raket typu Kosmos. Jsou to umělé družice se speciální 

aparaturou a zvláštním posláním. I USA vypustily několik dalších družic, z nichž největší pozornost si 

zaslouží družice pro televizní přenos „Telstar“. Po obnovení činnosti slunečních baterií, technickém to 

zázraku, podařilo se zkušebně přenést televizní program z Ameriky do Evropy. 



Politickým přínosem pro uklidnění a výrazem síly našeho zřízení bylo vyhlášení amnestie prezidenta 

republiky k výročí dne vítězství 9. května. Amnestie se převážně vztahuje na politické přečiny a dává 

odsouzeným možnost zapojit se do práce a veřejného života.  

 

Rozhodující význam pro náš další život však má XII. sjezd KSČ, který byl 4. prosince zahájen v Praze. 

Sjezdu předbíhala široká celonárodní diskuze k dokumentu. Bylo podáno mnoho a mnoho 

připomínek, neboť občané jsou vedeni snahou pomoci.  

 

84) 

V předsjezdovém období probíhaly schůze mezi občany, jichž se účastnili na všech pracovištích. 

Stejně tak byl denně hodnocen průběh sjezdu, byla zaujímána stanoviska k diskusím a hlavně 

s velkým zájmem byla přijímána ustanovení sjezdu. Lid skládá naději ve XII. sjezd, že bude brzy 

skoncováno s nedostatky, které znepříjemňují život. Tak se stal XII. sjezd KSČ opravdu tribunou a 

pojítkem našeho lidu.  

 

Koncem června a začátkem července navštívil prezident republiky Hradec nad Moravicí, kde byl tento 

rok umístěn pionýrský tábor.  

 

Náš lid vzpomínal 20. výročí lidické tragédie a nezapomíná přitom, že dosud na světě a to v Západním 

Německu se těší vrazi lidických dětí svobodě. Dvacet let a fašismus žije! Lidé bděte! 

 

V Moskvě se sešla počátkem června konference dělnických a komunistických stran, při níž si její 

představitelé vyměnili názory na světovou situaci.  

 

Přes odpor celé světové veřejnosti provedly USA dne 9. 7. výbuch atomové pumy ve velké výšce, čímž 

prakticky dokázaly, že se necítí vázáni úmluvami o respektování mezihvězdných prostorů. Výbuch měl 

za následek selhání telegrafického spojení a značné poruchy v záření.  

 

85) 

Tisíce delegátů z celého světa se sjíždělo koncem července na VIII. festival mládeže v Helsinkách. Tato 

mírová setkání mládeže z celého světa mají již svou tradici.  

 

V Alžírsku byla ukončena dlouhotrvající krize mezi jednotlivými vilajety, a zdá se, že konečně po 

ukončení řádění OAS nastane v zemi pořádek.  



V únoru zemřel národní umělec Max Švabinský a 9. března akademik Zdeněk Nejedlý.  

 

V září znovu otevřel brány již III. mezinárodní brněnský veletrh. Tisíce exponátů z celého světa ukazují 

možnost, že v obchodě leží cesta k dorozumění mezi lidmi.  

 

V říjnu vypukla v Jemenu revoluce, která svrhla nenáviděnou dynastii a dala té nejzaostalejší zemi 

Asijského kontinentu svobodu. Lid v této zemi žije životem člověka doby kamenné. Plukovník Sallál je 

zřejmě arabský nacionalista a stojí za ním široké masy, jak ukazují výsledky bojů proti zahraniční 

intervenci.  

 

Svět byl v listopadu vzrušen zprávou, že v čínsko-indickém pohraničí zuří válka. Zmatené zprávy 

ukazovaly, že tento nepříznivý vývoj byl okamžitě využit imperialistickým táborem, který počítal 

s roztržkou mezi Východem a Indií. Po celé Indii byli zatýkáni komunisté a domácí reakce zneužila 

nemilé příhody dokonale.  

 

86) 

Na zákrok mírových sil světa se zdá, že konflikt bude mírově urovnán. Každopádně nám tato čínská 

akce v ničem neprospěla.  

 

Již na sjezdu strany, dále pak na VI. sjezdu SED v Berlíně se ukázalo, že čínští soudruzi podivně 

hodnotí situaci ve světě. Zdá se, že nesouhlasí s linií mírového soužití a že se dívají divně na postavení 

jugoslávských komunistů a navíc, že od XXII. sjezdu KSSS v ničem nezměnili své stanovisko na činnost 

představitelů Albánské strany práce. Bohužel došlo na posledních sjezdech k projevům, které v ničem 

neprospějí jednotě dělnických a komunistických stran. Je proto správný návrat s. Chruščova, aby se o 

vzniklých problémech jednalo po čase, až se vážně uklidní, nezaujatě a upřímně.  

 

Byl to jinak bouřlivý rok. Myslím, že si to lidstvo teprve dodatečně uvědomí, jakému nebezpečí uniklo. 

A tak život letí dál, občané oslavovali vesele Vánoce a měli radost ze života, který se dá žít i když 

všechny dny nejsou jasné.  

 

Svět prožívá historický zápas, na jehož konci bude buď život v míru, nebo atomový hřbitov. To si dnes 

lidstvo uvědomuje velmi dobře. A to si musí uvědomit i kancléř Adenauer, který by znovu chtěl zvrátit 

chod dějin. Západní svět je jednotný ve strachu před komunismem.  



87) 

Západ hledá cesty ke sjednocení. Ať již malý nebo velký Západní trh, za celým jejich soužením leží 

zoufalý strach z toho, co by mohl přinést vítězný zítřek socialismu jim a jejich kasám. Veliká a 

intenzivní byla politická činnost západních diplomatů. Naši ovšem také nelenili. I u nás Rada VHP se 

snaží zlepšit stávající disproporce v hospodářstvích jednotlivých zemí. Ukazuje se, že svět se dělí do 

bloků, ať již vojenských, politických nebo obchodních. To je ovšem ke škodě lidstva.  

 

Návštěva s. Brežněva v Jugoslávii zdá se, že uzavírá kapitolu bojů a nedorozumění ještě ze stalinské 

éry a že mezi oběma národy se navazují a obnovují přátelská pouta.  

 

Že svět je malý, dokazuje i návštěva ghanského prezidenta Modibo Keita u nás. Letošní rok bych 

uzavřel zmínkou o velkých stávkových bojích, které probíhají ve Španělsku a Portugalsku. Hlavně však 

španělský dělník trpí v nepředstavitelných podmínkách. Francova diktatura měla co dělat, aby 

s policií, terorem a vězením tentokrát situaci ještě zvládla. Co však bude za rok? 

 

Socialistická světová soustava si v tomto roce upevnila své postavení a imperialistický tábor ji musí 

respektovat, zda chce či nechce. To je závažná skutečnost! 

 

88) 

Lidospráva 

MNV v Bolaticích vstupoval do nového roku s řadou problémů, jejichž vyřešení se nedalo dlouho 

odkládat. Nehorší problémem však i nadále zůstává zemědělská otázka, která naopak není ani 

vyřešena, a ani se k vyřešení nijak nepřiblížila. Probíhající likvidace zemědělských závodů dle 50 Sb. 

ještě řešení ztížilo. Tato situace se jasně odráží v práci poslanců, kteří nejeví o práci v MNV zájem, 

takže řešení pak leží na bedrech několika členů MNV. To na jedné straně. Na straně druhé se začala 

projevovat i nespokojenost s hospodářskými výsledky JZD, což se rovněž odrazilo v práci celého 

aktivu MNV.  

 

Hodnotit proto práce každého poslance je těžké, neboť i na obvodech záleží. V dělnických obvodech 

se vždy lépe pracovalo co do získávání závazků na pomoc při výstavbě obce a JZD. Nejhorší účast 

v práci MNV měli poslanci: Dudová Anežka, Vltavský V., Bufka Jaroslav, Waga Bedřich. Soudruh Fojtík 

vážně onemocněl a nemohl se skoro v celém průběhu roku nezaviněně zapojit.  



Situace se zhoršila odchodem s. Tieleho, dosavadního tajemníka, do funkce mechanizátora E C 

v Dolním Benešově. Jeho odchod byl zvláště citelný, neboť s. Tiele byl obětavým a iniciativním členem 

MNV.  

 

89) 

S. Tiele odchází na pracoviště daleko horší a je třeba pochválit jeho odhodlání. Tak se MNV dostal do 

situace, že neměl tajemníka. Mezitím i ONV doporučil, aby tak velká obec měla i celodenního 

předsedu. Dosavadní předseda s. Zátopek vykonává funkci při svém zaměstnání, což ho jednak jako 

ředitele školy značně zatěžuje a jednak tím není možno plně rozvinout práci celého MNV.  

 

Hledal se tedy předseda MNV. Na pohled lehká otázka, ale v praxi – o tom ani nemluvit! Mluvilo se se 

s. Ratajem Josefem, aby převzal funkci tajemníka MNV. Zpočátku slíbil, ale později udal, že ze 

zdravotních důvodů mu není možno funkci vykonávat. Byly hlasy pro toho i onoho, ale nakonec, když 

se začalo vážně jednat, nebylo nikoho. Situace nebyla nijak růžová a nikdo si po pravdě nechtěl pálit 

prsty s problémy, které mezitím narostly.  

 

Konečně se takový typ našel. Byl to s. Jan Dombek, slévač, který byl sice zvolen do funkce předsedy, 

funkci převzal, ale za několik dnů prý v důsledku rodinných neshod ji zase položil – aniž ji ovšem kdy 

převzal. Tato tragikomická situace jistě nebyl ku prospěchu věci.  

 

90) 

Za tohoto stavu výbor organizace strany se začal problémy zabývat a důsledek byl, že v doplňkových 

volbách v dubnu obec konečně dostala jak předsedu, tak tajemníka.  

 

Soudružka Stuchlíková Jana, učitelka, požádala z rodinných důvodů o zproštění z funkce. Dále s. 

Radomil Hrubý byl jmenován podnikovým ředitelem Slezských kamenolomů v Jeseníkách, takže se 

nemohl práce zúčastnit. Po veřejných schůzích byli oba jmenovaní z funkce uvolněni. V doplňujících 

volbách pak byli za ně zvoleni: za volební obvod č. 9 s. Slivka Rudolf, učitel, ženatý. Pracoval aktivně 

v PO a v Sokole. Zvolen jednomyslně. Za volební obvod č. 17 s. Sněhota Karel, agronom, posledně na 

STS v Opavě. Je ženatý, pracoval již kdysi ve funkcích a má předpoklady pro dobrou práci v MNV. 

Zvolen jednomyslně.  

 

Na ustanovující schůzi MNV pak byli do funkcí zvolení: za předsedu MNV s. Hertel Leopold, který u 

MNV již prošel různými funkcemi. Za tajemníka MNV s. Sněhota Karel. Oba jmenovaní byli zvoleni 

jednomyslně. Tak konečně dnem 1. května má obec vedení.  



91) 

Po těchto volbách byla rada doplněna a obsazena takto:  

Sněhota Karel, tajemník, předseda komise zemědělské 

Hertel Leopold, předseda MNV 

Ing. Blahetka Adolf, předseda komise výstavby 

Sněhota Heřman, předseda komise finanční 

Engliš Leo, předseda komise místního hospodářství 

Zajíček Josef, předseda komise školské  

Bufka Jaroslav, předseda komise sociální 

Složil Bohuš, náměstek předsedy MNV 

Vrbka Oldřich, předseda komise veřejného pořádku 

 

V průběhu roku ještě došlo ke změnám a to: z rady byl odvolán s. Bufka a s. Vrbka. Na jejich místa byli 

zvoleni s. Vltavský Vilém a Duda Alfréd. Ani tato volba však nebyla šťastná, neboť krátce nato byl pro 

naprostou pasivitu z rady odvolán s. Vltavský, a na jeho místo zvolen opět s. Vrbka Oldřich. Nechci 

tento krok hodnotit, ale jeví se nutnost před každou volbou zvláště zvážit a pak teprve dobře volit. 

Došlo i ke změnám v komisích a to: s. Složil, náměstek předsedy, Engliš, předseda komise VP, Vrbka, 

předseda komise pracovních sil, Duda, předseda komise místního hospodářství.  

 

92) 

V komisích MNV pracuje i celá řada aktivistů. Jejich práce je přínosem, neboť zvolené orgány mohou 

lépe o daných otázkách rozhodovat.  

 

MNV měl v průběhu roku několik veřejných schůzí, které sice měly slabší návštěvnost, ale vcelku je 

kladem, že lidé hovoří a že přinesou dost podkladů. Zdá se, že občané se zbavili ostychu a že se již 

zcela bez obav vyjadřují ke věcem, které je anebo jejich okolí zneklidňují. Přesto však by bylo třeba 

ještě více této zdravé kritiky, neboť hodně věcí kolem nás není tak zcela v pořádku.  

 

Nejvíce práce měla komise výstavby, neboť stále se ještě hodně staví a to buď nové domky, nebo ve 

stále větší míře se bourají staré, nízké domky a jsou nahrazovány novými, vzhlednými budovami. 

V komisi se osvědčili aktivisté s. Návrat, Kupka, Kramář Emil.  

 

Velkou práci zdolala i komise zemědělská, která jednak provedla nepopulární svod dobytka od 

likvidovaných zemědělců a dále zajistila i obdělání ladem ležící půdy pro HTÚP z roku 1961. Mimoto 

musela zajistit i krmivovou základnu třem zemědělcům, jimž při HTÚP byly pozemky s krmivovou 



základnou odňaty. Komise pravidelně prováděla rozbor plnění dodávek od soukromého sektoru a 

měla s neplniči pohovory.  

 

93) 

U některých zemědělců bylo použito i zákonu 60/61 Sb. a uloženo jim nápravné opatření. Některé 

pozemky bylo nutno přidělit státním statkům jako např. půda po zemřelé pí. Slivkové. Velmi aktivně 

zasáhl při likvidaci s. Hertel, neboť mnozí členové NV se k tomu nechtěli znát, i když opatření předtím 

schválili. V komisi pracuje dobře s. Vavřínek, tajemník a Hluchník.  

 

Komise finanční řešila otázky domovní daně a vcelku měla značné potíže při vymáhání zem. daně.  

Celkový rozpočet NV činil Kčs 542 300.  

Z toho činily daně a poplatky 448 300,-  

správní činnost 72 000,-  

příděl z vyššího rozpočtu 22 000,- 

Rozpis: daň z příjmu obyvatelstva 5 000,- 

daň zemědělská 350 000,- 

daň domovní 76 300,- 

poplatek z bytů 1 000,- 

správní poplatky 16 000,- 

Celkem bylo vydáno na školství 239 000,- 

Akce „Z“ oprava sálu 130 000,- 

 

Jako každoročně byl rozpočtován i příjem za mlátičku a písek částkou Kčs 15 000,-. Obec totiž má i 

nadála v provozu 2 mlátičky, kterými provádí výmlat drobným zemědělcům. Ke konci roku však 

nesplněním zemědělské daně se dostal MNV do finanční tísně.  

 

94) 

Komise sociální pracovala velmi dobře zásluhou předsedy s. Složila a aktivistů Herudka Jana, Blokše a 

s. Moravce. V obci odebírá důchod celkem 513 osob, což znamená, že každý 6 občan bere peníze 

z veřejných prostředků.  

Ročně se v obci vyplácí obnos Kčs 2 916 000,- 

Měsíčně to činí 243 000,- 

Průměrný důchod na důchodce je 495,- 



Rozdělení důchodců. Sociální důchod pobírá 24 osob, starobní 70, invalidní 105, částečně invalidní 

57, vdovský 163, důchod manželky 30, sirotčí 12, váleč. poškození 10, úrazový důchod 31, důchod pro 

bezmocné 11.   

 

Kromě toho ještě MNV vyplácí jednorázové a další podpory z prostředků okresu. Tak bylo v tomto 

roce tímto způsobem vyplaceno dalších 37 500 Kčs. Z této částky bylo na jednorázových podporách 

vyplaceno 9 000,-.  

 

95) 

Dále se vyplácí zaopatřovací příplatky pro rodiny vojáků, vyplaceno přes 9 500,-. Mimoto přispívá 

MNV na nemocné TBC částkou 8 700 Kčs, na pečovatelskou službu, pravidelné podpory sociální a 

přispívá i důchodcům na obědy částkou přes 1 500 Kčs.  

 

Komise pro veřejný pořádek projednala přes 30 případů porušení občanského soužití mezi občany. 

Úkolem komise není občany trestat, ale je vychovávat. Jen v nejnutnějších případech jsou udělovány 

pokuty nejvýše do 500,-. Přitom členové komise pracují i preventivně při ochraně veřejného majetku. 

V místě máme i několik případů recidivistů. Dobře v komisi pracuje s. Král jako aktivista.  

 

Komise pro místní hospodářství celkem ve své práci polevila od doby, kdy místní hospodářství 

převzaly komunální složky města Kravaře.  

 

Komisi školské se konečně podařilo otevřít školní jídelnu. Dnes se v ní stravuje přes 200 dětí. Jinak po 

stránce kulturní měla menší činnost v důsledku havarijního stavu kinosálu. Jinak se komise zabývá 

otázkami školství, náborem mladých lidí do učení apod. Také zasahuje při tvorbě relací místního 

rozhlasu. V komisi pracuje řada dobrých aktivistů, jako např. s. Teuer O., Jarolím Jindřich a další.  

 

96) 

Nově byla ustavena komise pracovních sil, která ještě nevyvinula žádnou činnost. Případy uvolňování 

občanů do zaměstnání vyřizuje za ni nesprávně rada.  

 

Velmi dobrá byla i práce komise pro občanské záležitosti, která již zcela běžně zajišťuje svatební 

obřady, zápisy do knih narození a hlavně také sleduje životní výročí starých a zasloužilých lidí. Pro 

tento účel je pamatováno i v rozpočtu částkou Kčs 2 000, která se používá na nákup upomínkových 

předmětů.  



Obec velmi trpěla stavem kinosálu. Prohnilý strop a malý sál nedovoloval žádnou kulturní činnost. 

Obec byla bez kina, bez možnosti svolat schůze, provést zábavný program apod. Po dlouhém jednání 

se konečně podařilo zajistit zpočátku Kčs 100 000 od ONV v Opavě, kterýžto obnos byl ke konci 

stavby zvýšen na 130 000,-. Tato částka byla skutečně tak malá, že mělo-li se u rekonstrukce sálu s ní 

vyjít, znamenalo by to, že převážná část prací by se dělala zdarma. Věci se chytili naši technici, kteří 

vypracovali dva návrhy možného řešení. Po jednání bylo přijato řešení rekonstrukce stropů nosníky, 

na které po nějaké menší výměně uhnitého stropu dřeva bude zachycena střešní konstrukce.  

 

97) 

Jako první se zajišťovaly osobní závazky občanů na tuto akci. Poslanci MNV se zde dobře zhostili svých 

povinností, neboť závazky byly zajištěny. Hlavní důvod však byl, že občané sál nutně potřebovali. 

Materiál obětavě zajišťoval s. Hertel a Kolarčík Jiří. Celá vesnice žila touto akcí. Brigádníci se jen 

hrnuli. Termín dokončení byl stanoven na 20. listopad – bolatický to krmáš. Při prováděné 

rekonstrukci byl rozšířen sál směrem do dvorku p. Alfréda Dudy o 6 m. Akce probíhala velmi dobře, až 

jednoho dne se zjistilo, že nosníky nebudou. Pozdvižení a nový shon. S. Kolarčík, vedoucí stavby a její 

nejaktivnější činitel však nekapituloval. Po jednání v opavském Ostroji byly konečně nosníky zajištěny 

a to 4 týdny před termínem dokončení. Co potom následovalo, je hodno zachytit. Obětavý a usilovný 

boj o včasné dokončení bez ohledu na čas. Poznali jsme, co dokáže vůle a chuť člověka. Vždyť se při 

tom opravovala střecha, krytina, žlaby, plechování. Co se některým zdálo nemožné, bylo splněno. Sál 

byl na krmáš hotov a první tancovačka byla! 

 

98) 

Na této akci bylo odpracováno celkem 8 062 hodin, z nichž 5 890 bylo občany odpracováno zdarma. 

Tato akce byla veřejně vyhodnocena a nejzasloužilejší pracovníci byli odměněni. Největší zásluhu o 

akci měl s. Hertel spolu se s. Jiřím Kolarčíkem. Dále se velmi zasloužili a byli odměněni: Šafarčík Alois, 

Kasper Emil, Balarin Petr, Kolek Josef, Kolarčík Pavel, Kupka Valtr, Kramář Gerhard, kolektiv fasádníků 

v čele s Maxem Návratem, tesaři v čele s Maxem Gvoždíkem, parketáři v čele s Dudou R., natěrači a 

malíři pod vedením s. Reichla, elektrikáři v čele se Šoltysem Richardem, železáři s Gvoždíkem 

Františkem, a dalších 23 občanů. Nejlepší složkou v brigádách byli zahrádkáři. Akce se zdařila a 

potvrdilo se, že když lidé znají cíl a jsou na jeho splnění zainteresovaní, že se dílo musí zdařit. A máme 

opravdu pěkný sál, který nám právem okolí závidí.  

 

Ve stavech pracovníků MNV nenastaly žádné změny. Byla provedena revize jak agendy, tak i financí a 

hospodaření MNV shledáno bez závad. S. Běláková Zdeňka jako finanční pracovník je velmi pečlivá a 

svědomitá. Nejstarším zaměstnancem je i nadále s. Vavřínek, který je na MNV od jeho počátku.  



99) 

Přesný počet obyvatel po posledním sčítání nebyl zjištěn, má se však, zato, že již bylo dosaženo počtu 

3 300 obyvatel. V tomto roce se celkem narodilo 55 dětí, z nichž v obci jen tři. Všechny porody se 

uskutečňují pod dozorem v porodnici. Celkem zemřelo 24 osob. Tento počet je nízký, neboť uvádíme 

i šest osob, které zemřely mimo obec. Dále bylo v místě uzavřeno 29 sňatků. Dalších 17 občanů 

z Bolatic uzavřelo sňatky mimo obec. V tomto roce se i nadále udržuje tempo stavebního ruchu. Jen 

v tomto roce bylo obydleno dalších 12 novostaveb. 

 

Z majetku MNV byla prodána do vlastnictví budova konfiskátu na Opavské ulici. Domek byl prodán s. 

Jařabovi Augustovi. Je nutno upozornit na nově postavený transformátor u kravína JZD. V souvislosti 

s tím byla rozšířena místní elektrická síť. Na osadě Borová se provedla akce úprava cest a započalo se 

na kanalizaci u nového obchodu. Na řadu stížností občanů byla zrušena střednice u cesty do 

Chuchelné a zřízena tam skládka šrotu a odpadu. Tím má zmizet skládka uprostřed obce.  

 

100) 

Obecní kanalizace je ve velmi špatném stavu. Jedná se o převzetí celé akce v rámci investic. Bylo nám 

přislíbeno, že zadání do plánu snad vyjde v roce 1963.  

 

Na katastru Bolatic se provádějí výkopové práce a pokládání potrubí plynovodu, které jde směrem od 

Moravce, přetíná státní silnici Bolatice-Dolní Benešov, aby pokračovalo jižně od vodojemu kolem 

spálené stodoly směrem na Kouty. O připojení obce se prozatím neuvažuje.   

 

V tomto roce bylo na katastru obce velmi živo. Příslušníci naší armády zde prováděli bojová cvičení. 

Jinak je v obci velmi rušno v souvislosti s novým letištěm v Zábřehu. Co takový tryskáč nadělá rámusu.  

Jednalo se o převzetí budov dráhy Bolatice do správy MNV. Dobře, že z konečného předání sešlo, 

neboť bychom měli další zbytečné starosti s udržováním starého bytového fondu.  

 

Velmi pomalu se uskutečňuje akce rozšiřování cest na ulici Hlučínské. V tomto směru jsou občané 

velmi liknaví. V obci bylo upraveno prostranství před románskou kaplí na ulici Hlučínské, které bylo 

navíc ohrazeno. Dále byla svépomocí opravena potrhaná zeď hřbitova, která hrozila zřícením.  

 

101) 

Zástupcům MNV bylo sděleno, že uskutečnění trasy vodovodu Kružberk bude urychleně provedeno. 

Vodovod má jít přes Borovou směrem na Chuchelnou.  



V závěru je nutno ještě jednou zdůraznit, že MNV měl v tomto roce velmi těžkou práci a že se jí i přes 

některé nedostatky dobře zhostil. Práce MNV je totiž souhlasem práce celého kolektivu poslanců 

MNV a když skoro třetina tohoto je pasivní, nemůže být výsledek lepší.  

 

Kladem bylo, že národní výbor dostal konečně definitivní vedení. Ukázalo se, že předseda při 

zaměstnání je zatížení, které nemůže prospět ani dotyčnému, ani obci.  

 

Třeba ještě podotknout, že při různých akcích jako sčítání dobytka apod., se velmi dobře zapojují 

všechny složky v místě. Tím se okruh aktiv MNV ještě rozšiřuje.  

 

Značné potíže měl MNV při zajišťování jednocení cukrovky. Mnozí poslanci tento úkol podcenili a 

výsledek nebyl zrovna nejlepší. Nakonec musel zasahovat tajemník a předseda MNV. 

 

Byla vyčištěna obecní studna v zámku a v místě provedena kontrola závadnosti vody. Žádné jiné akce 

v rámci akce „Z“ se v obci v důsledku nedostatku finančních prostředků neuskutečnily.  

 

102) 

Zemědělství 

Přes zvýšené úsilí celého MNV i stranické organizace se nepodařilo vyřešit situaci se vstupem dosud 

stranou stojících zemědělců do JZD. Leží to jednak v nízké úrovni organizace práce v EC a stále nízké 

pracovní jednotce.  

 

Soukromí zemědělci vám začnou počítat a napočítají příjmy takové, o kterých říkají, že stojí ještě za 

to, aby i nadále samostatně hospodařili. A mluv do nich, jak chceš, nikdo tě neposlouchá, naopak na 

očích jim vidíš, jak si z tebe dělají šaška. Ano, takové to je. Zde nepomůže žádné sebelepší usnesení a 

ukončení socializace, skutečnost je taková, že naše zákony chrání soukromé zemědělce.  

 

MNV se v průběhu roku nejednou zodpovídal okresní prokuratuře za to, že v tom či onom případě 

byly porušeny platné zákony. Dokonce i pracovníci Krajského výboru strany řešili stížnosti zemědělců, 

přitom již nemluvím o několika podáních přímo do kanceláře prezidenta republiky. 

 

Bolatice tak zůstaly na posledním místě v okresu, a mám dojem, že zde nepomůže nic jiného, než 

dobré hospodaření v JZD, aby se lidé sami o výhodách přesvědčili. Nic jiného zde již neplatí a to, i 

kdybys mluvil andělsky.  



103) 

V letošním roce byly značné potíže s využitím půdy. Tak např. půda po zemřelém Janu Kurkovi zůstala 

ladem, neboť jak manželka, tak syn, odmítli na ní pracovat. Ladem byla půda pí. Slivkové, pí. 

Řehánkové a dalších, kde v důsledku úmrtí anebo změně HTÚP odmítli vlastníci na půdě pracovat. 

Takovéto jednání silně narušuje státní plán, a MNV, hlavně tajemník, měl hodně práce, než tuto půdu 

zajistil.  

 

Soukromý sektor ještě stále hospodaří na 453 ha zemědělské půdy. Z toho je orné 404 ha. Rozdělení 

zemědělské půdy u soukromého sektoru: nad 15 ha půdy 3 majitelé, od 10-15 ha 4 majitelé, od 5-10 

ha 7 majitelů, od 2-5 ha 18 majitelů, od 0,5-2 ha 176 majitelů, od 0,1-0,5 317 majitelů. Z toho je 

zřejmé, že nejvíce majitelů zemědělské půdy je mezi tzv. kovozemědělci, kteří mají svá malá 

hospodářství na přilepšenou.  

 

Při likvidaci posledních čtyř zemědělců provedl MNV pohovory se všemi majiteli půdy a ze všech 

pozvaných se jenom tři osoby vyjádřily v tom smyslu, že nehodlají na půdě pracovat! 

 

104) 

NV bez ohledu na platná zákonná opatření proplatil větší část dobytka úpadkových zemědělců 

dodaného na jatky, aby na nejmenší míru lokalizoval některé projevy, jako okradli nás apod. Přesto 

svod dobytka koncem března a dubna vyvolal v obci značný rozruch.  

 

Proč u nás lidé tu půdu tak milují, těžko hledám vysvětlení. Ale snad skutečnost, že v době krize jim 

byla vším, by bylo vysvětlením, navíc že mnozí dlouhá léta platili zvýšený nájem, zatímco zbytkový 

statkář dostal od státu statek včetně dobytka za pouhý výnos jedněch žní. Dnes všichni pracují, 

vydělají si a půda – ta jim dá navíc. Proto se brání a ostatní větší zemědělci z této situace těží. 

Soukromí zemědělci pak na druhé straně již zhola nic neinvestují. 

 

V tom leží značné nebezpečí pro další léta. Zkrátka dělají to podle hesla „Po nás potopa! Situace se 

ovšem na druhé straně také změnila. Zemědělci již nejsou tak nedůvěřiví, již podepíšou výměry apod. 

To je důkazem povolení stálého tlaku na ně. MNV přišel k názoru, že represivní opatření má význam 

v určité etapě, ale že je škodlivý, když se provádí i nadále. Proto bylo zmírnění tlaku nanejvýš nutné.  



105) 

Roční plán a plnění dodávek u soukromých zemědělců. 

druh   plán  plnění   %  na 1 ha 

mléko   241 850 l 259 564 l  107,3  573 

vejce   166 028 ks 174 046 ks  105  430 

maso celkem  611,28 q 655,59 q  107  1,45  

z toho vepřové  353,65 q 266,44 q  75,4  0,59 

hovězí   257 q  389,15 q  151,4  0,85 

obiloviny  852 q  853 q   100  2,84  

brambory  962 q  484 q   51  1,2  

cukrovka  10 922 q 4812 q   44  105 

 

Z následujícího přehledu je zřejmé, že soukromý sektor se až na brambory a cukrovku celkem zhostil 

svého úkolu. Nesmíme ovšem zapomenout, že na dobrém plnění se hlavně podílejí drobní zemědělci, 

zatímco u některých velkých je dodávka slabší. Všeobecně nízké výnosy u brambor a cukrovky jsou 

úměrné a je možno říct, že to byl vskutku nejhorší vegetační rok od osvobození.  

 

Je nutno dodat, že menší zemědělci se všichni vyrovnali s předpisem zemědělské daně. Dlužní zůstali 

zase velcí zemědělci. Jsou to např. Řehánková Marie – dluží 3 109 Kčs, Teuerová Anežka dluží 4 615,- 

Kupka František 10 501 Kčs, Fus Alois 5 817,-.  

 

106) 

Na omluvu některých zemědělců je však třeba říct, že někteří mají za poslední roky až 4x vyměněnou 

půdu! Ale nikdo se nevzdá.  

 

U soukromého sektoru nebyly ani v tomto roce problémy při zajišťování žní. Zde se soukromý sektor 

jakoby navzdory každoročně svorně dává dohromady a vzájemně si pomáhá, a to je proto, aby to těm 

jezeďákům ukázal. Výmlatové středisko pracovalo jako každoročně se dvěma mlátičkami na hřišti a 

přes určité potíže zvládlo tempo výmlatu. V soukromém sektoru letos pracuje 150 osob trvale, to je o 

osm méně než loni. 

 

V obci máme i nadále pět plemenných kozlů, kteří jsou postačující pro 469 koz. Plemenní býci v místě 

nejsou, vše se děje inseminací. Sčítání dobytka v místě k 31. XII. 1962: 

slepice celkem 3 964 ks  kachny 28 ks  kozy 469 ks 

husy 2 237 ks   krůty 13 ks  hovězí 356 ks (z toho 206 krav) 



vepři 412 ks (z toho 22 prasnic)    koní 22 ks 

Jistěže stav kachen je v podzimních měsících daleko vyšší, ale mezitím skončily na pekáči. V místě 

bylo povoleno celkem 417 domácích porážek.  

 

107) 

Nejlepší plniči mezi soukromými zemědělci jsou Michalík František, Kolarčík Emil, Ondruf, Pašek. 

Rozhodně se ukazuje, že převážná část větších zemědělců plní dodávky s krajním vypětím sil. Jedno je 

však přece zarážející. Žádný větší soukromý zemědělec neplatí dobrovolně daň. Daň pak musí být 

přímo exekučně vymáhána. Tato situace v tomto roce právě zavinila, že velká část větších zemědělců 

dluží státu daně proto, že výkupní podnik zapomněl srážet zemědělskou daň z tržeb.  

 

Útěk ze zemědělství trvá i nadále. MNV se nepodařilo situaci zlepšit. V případech, kde se přechod 

nepovolil, musel NV na zákrok okresu nebo prokuratury osoby uvolnit. Tak se nám stalo to, že 

likvidovaní zemědělci ani jeden nepracují v zemědělství v místě. Půdu tady nechali a MNV ty se o ni 

starej! Tak pan Slivka Jindřich pracuje na státním statku, Teuer Josef, Trojanská Marie u zedníků, pan 

Nevřela Matěj v MSA! 

 

Vývoj potvrdil, že zákon 50 Sb. nic neřeší a že v naší situaci je naprosto neúčinný. A závěr z toho – 

vesnice se baví a ostatní zemědělci si říkají: Co se nám může stát, v nejhorším půjdeme do průmyslu. 

Všeobecně se pociťuje nutnost urychleného řešení situace na vesnici, neboť útěk ze zemědělství trvá 

a narůstá.  

 

108) 

Ekonomický celek JZD Opavice – středisko Bolatice 

Středisko Bolatice hospodařilo celkem na 350 ha zemědělské půdy, z toho na 320 orné a to již druhý 

rok na sloučeném družstvu. Rok nebyl zemědělské výrobě nijak nakloněn, ba možno říci, že to byl 

nehorší rok od založení JZD vůbec.  

 

Pozdní nástup jara zapříčinil i zpoždění v osevu. Tak první osev bylo možno provést teprve až 20. 

dubna (v roce 1961 již o měsíc dříve), a pak od 6. května byly vytrvalé deště, které trvaly do 4. června 

a znemožnily další práce, jako dosetí plánované plochy cukrovky, výsadbu brambor, setí kukuřice a 

první ošetření cukrovky, které bylo opožděně prováděno až po 5. červnu. Korunu všemu nasadilo 

vytrvalé sucho, kdy od skončení vytrvalých dešťů zapršelo pořádně až koncem října, nehledě na slabé 

přeháňky, které ve žňovém období pozici jen ztěžovaly mechanizované žně. Samozřejmě, že se tyto 

nepříznivé klimatické podmínky projevily v rostlinné výrobě a našly svůj odraz i v živočišné výrobě.  



Výnosy   plán   skutečnost 

pšenice   29 q/ha   28,85 q  

žito   26   20 

ječmen   27   31,2 

oves   25   18,4 

řepka   20   21 

cukrovka  320   184 

brambory  160   82,5 

pícniny   70   51 

 

109) 

Přehled nákupu zemědělských výrobků v JZD, středisko Bolatice 

druh   plán  plnění   %  plnění na 1 ha 

mléko   266 760l 279 859 l  105  800 l 

vejce   223 635 ks 207 233 ks  92  645 ks 

maso celkem  495 q  451,37 q  91  127 kg 

z toho vepřové  305 q  262,1 q   86  72 kg 

hovězí   190 q  189,3 q   100  54 kg 

obiloviny  1 200 q  1 700 q   142  5,29  

brambory  800 q  492 q   62  1,53 

cukrovka  10 400 q 5 917 q   57  184 q 

 

V důsledku určitých výpadků pak splnila obec jako celek: mléko 106%, vejce 98%, maso celkem 100%, 

maso vepřové 80%, maso hovězí 129%, obiloviny 124%, brambory 55%, cukrovka 50%. Je tedy 

zřejmé, že JZD mělo až na maso lepší výsledky hospodaření než soukromý sektor.  

 

Hodnotit jednotlivá střediska v EC nelze. Rozhodující však pro potvrzení středisek je co se urodilo na 1 

ha zemědělské půdy a pak při stejných krmných dávkách užitkovost dobytka. Po této stránce se naše 

středisko drželo nejlépe.  

 

Porovnáme spotřebu pracovních jednotek na jednotlivé plodiny: 

    D. Benešov Bolatice Bohuslavice  Zábřeh  

pšenice    12,37  10,02  10,90   16,52 

krmiva    7,13  2,89  6,35   3,96 

dojivost na krávu  4,52  5,02  3,64   3,26 



výnosy brambor na ha  46,59 q  82,19 q  46,48 q   41,35 

průměr výnos obiloviny na ha 28,97  28,89  21,33   32,90 

 

110) 

Naše středisko pod vedením s. Rataje se dokázalo i přes nedostatek pracovních sil v EC se svými úkoly 

co nejlépe vypořádat. Vždyť máme nejmenší počet pracovních sil! 

 

Velmi špatná situace hospodaření EC vyvolala mezi družstevníky snahu odtrhnout se od EC a začít 

znovu samostatně. Tento tlak zdola vyvolal jednání v Dolním Benešově a pak dne 12. 12. jednání 

v předsednictvu OV KSČ. Toto jednání osvětlilo mnohé příčiny neúspěchů a bylo přijato důležité 

usnesení pro kádrové posílení EC a zlepšení jeho hospodaření. Tendence pro samostatné 

hospodaření však byly zamítnuty. Členové předsednictva a OV KSČ pak ještě jednali s našimi ženami 

v místě a situace byla zachráněna.  

 

Byla ustanovena několikačlenná komise v čele se s. Pyšem, který přichází v úvahu jako předseda EC. 

Lidé v JZD byli v tomto roce opravdu roztrpčení, neboť za svou poctivou práci nemohou být zaplacení. 

Lze jen doufat, že náprava bude sjednána.  

 

Třeba podotknout, že se našli občané, kteří si svůj podíl řepy nevyjednotili. Mezi ně patří i člen strany 

s. František Slivka z Borové, který si sice pašíka vzal, ale cukrovku nechal zarůst. Takto si práci člena 

nepředstavujeme a správně byl všemi členy strany právem odsuzován.  

 

Pociťujeme znatelný nedostatek krmiva a zástav činí 52 ks dobytka na 100 ha zemědělské půdy. Letos 

špatně přezimovaly jeteloviny na 15 ha, kdežto pro rok 1963 je k dispozici 41 ha! K tomu je 33 ha 

ozimých směsek! 

 

111) 

Dlouho se již nestalo to co letos. Přes 60 ha zimní orby pod cukrovku apod. není doděláno pro náhlý 

příchod mrazů. To bude vyžadovat opravdu všechny síly a pohotovost.  

 

Velmi dobře proběhly letos v obci žně, které byly celé sklizeny dvoufázově a to od řepky až po oves! 

Bylo také málo brigádníků ve žních, nebyli zkrátka zapotřebí. Brambory jako obvykle sklidily školní 

děti; byly školou přímo odměňovány a projevily opravdu snahu. Mlátičky se v JZD již přežily. Letos 

mlátily jenom záhumenkářům a jako čističky. Všechno jiné dělá kombajn.  



Čest patří našim ženám ve výrobě a to s. Ratajové, Herudkové, Slivkové, Kramářové, Burianové, 

Kretkové a mnoha dalším.  

 

Byl to opravdu nejhorší rok v našem společném hospodaření. Těžko lidem něco namlouvat, když vidí, 

že jim to v místě přes jejich snahu nešlo. Lidé ale věří, lidé jsou dobří a bylo by opravdu zle, kdyby byli 

ještě i v tomto roce zklamáni.  

 

Nemůžeme se ale jen vymlouvat, i z Bolatic jsme měli soudruhy na vedoucích místech EC! Byl to s. 

Tiele Emil jako mechanizátor, s. Kocur jako ekonom a s. Sněhota Max co zootechnik!  

 

Byl rušný tento rok v JZD! Ovšem ani se nevytvořilo nic, co by stáhlo dosud stranou stojící zemědělce. 

A tak naši zemědělci za těžkých podmínek nastupují do roku 1963, který by měl rozhodnout.  

 

112) 

Na poštovním úřadě v Bolaticích máme tento rok přihlášeno 377 televizorů, 720 radiopřijímačů.  

 

Jaké bylo letos počasí? 

V lednu místy až -15°C mrazy a sněžení. V polovině února ranní teploty -2°C, odpoledne +8°C. Dne 15. 

února byl tak silný vítr, že mnoho domů, hlavně na Borové, má poškozené střechy. Koncem února 

jsou mrazy -10°C, sněžení. V polovině března ráno -4°C, denní 0°C a další sněžení. Začátkem dubna 

velká vedra, až 24°C ve stínu, takže děti se koupaly na dvoře ve vanách. Potom se ochladilo a téměř 

dva měsíce pršelo. 1. června od 19:30 do 22 hodin ještě padal sníh! Teprve počátkem června nastalo 

zlepšení. Přes žně jen slabé přeháňky a pak sucho přes dva měsíce. Počátkem listopadu sněžení, na 

mnoha místech cukrovka pod sněhem a pak to chytilo skoro od počátku prosince do konce roku. 

Mráz až -15°C!  

 

Co se v obci mimořádně událo? 

Dne 13. února tragicky zahynul při cvičení na hrazdě mladý sportovec s. Jarkuliš, který spadl a zlomil 

si vaz.  

 

Dne 17. února spadla pod traktor, který vezl písek na opravu domku, matka tří dětí pí. Hluchníková, 

byla přejeta a zemřela.  

 

V lednu i únoru jsme měli v místě celostátně silnou epidemii chřipky.  



Dne 17. května zahynul tragicky Helmut Fojtík z Borové, který se zabil pistolí na porážení vepřů a to 

při zabíjení kůzlete! 

 

113) 

Dne 25. června se oběsil havíř Žídek ve svém bytě. Zanechává čtyři děti.  

 

Jako obvykle projíždí obcí závod „Napříč Hlučínskem“, který si již získal svou popularitu.  

 

1. máj jsme jako obvykle oslavili v Dolním Benešově. Účast z obce byla přes 800 občanů.  

 

Několik slov k naší Jednotě. Jednota spotřební družstvo měla na tento rok stanoven obrat Kčs 

15 753 000. Bylo docíleno jen 15 736 409,-, tj. 99,8%. Pro informaci a porovnání uvádím některé 

druhy: tak za tento rok bylo prodáno: mléko 90 830 l, uzeniny 231 q, cukr 600 q, sádlo 81 q, mouka 

713 q, lihoviny 8 330 l, máslo 243 q, maso 401 q, pivo 167 340 l, tabákové výrobky za 260 864 Kčs. 

Nábytek a nábytkové soupravy za 420 000 Kčs, obuv celkem 15 430 párů, bytový textil 174 000 Kčs, 

dámská konfekce 241 000,- pánská konfekce 162 000,- dětská konfekce 208 000,- kožešiny 36 000,- 

cement 9 698 q, cihly 942 000,- řezivo 583 m3.  

 

114) 

Velmi rychle stoupá spotřeba piva a lihovin! V místě byla otevřena nová výčepní místnost 

v adaptované budově Jednoty Ratibořské dobře vybavena. Vedoucím je s. Kašný z Kobeřic. 

Srovnáme-li růst spotřeby, pak spotřeba stoupá, až na stagnaci ve spotřebě masa a tuků.  

Na osadě Borová byla tržba za Kčs 1 621 800.  

 

Jak stoupá spotřeba zboží na Borové.  

rok máslo cukr mouka          lihoviny mléko          pivo cigarety 

1960 57 q 93 q 119 q            2 040 l 24 000 l         33 900 l 525 000 ks 

1961 60 q 95 q 128 q         2 255 l 25 500 l          37 200 l 543 000 ks 

Spotřeba lihovin na jednu osobu činí 2,8 l! Jinak v prodejní síti nenastaly žádné změny! 

 

Náboženský život.  

V místě je již druhý rok nový farář. Zdá se, že lidé si ho oblíbili. Prý už nebere ani tolik peněz za obřady 

apod. Jenomže prý ty bohoslužby nějak protahuje. A to si nezačíná pan farář dobře! Ženy naopak si 

ho chválí. Káže prý velmi dobře a hodně příkladů ze života bez pekla a nebe. Postavil v kostele novou 

zpovědnici, do které je nával a položil i dlaždičky kolem kostela. Dokonce i vodu na hřbitov. Co však 



naplat! Zbožné bolatické ovečky se však nestanou lepšími, neb dále se krade na poli a dále se to 

omlouvá. Ale v neděli – honem do kostela, ať mne svět vidí. To je bolacký člověk, který jen těžko se 

vyprošťuje z předsudků. Každým rokem je velký boj o získání dětí mimo náboženství. Pan farář vábí a 

mluví. V tomto boji ještě dnes vyhrává farář, ale co zítra?  

 

115) 

Školství.  

Školství je v naší obci na dobré úrovni. Učitelské kádry se postupně stabilizují, což se nakonec 

projevuje i ve vyučovacích výsledcích.  

 

Škola v Bolaticích čítá 18 tříd, změny oproti loňsku celkem nenastaly. Celkem máme 590 žáků, z toho 

neprospělo 10, což činí 1,7%. Sníženou známkou z chování bylo potrestáno 8 žáků. Na škole vyučuje 

24 učitelů, povětšinou kromě starších manželských párů mladá děvčata.  

 

Téměř jedna třetina má zaměstnanou matku, takže při zřízení školní jídelny se přihlásilo přes 200 

strávníků. Pro zlepšení mimoškolní výchovy potřebuje nutně škola pomoc od patronátního závodu 

Juta, VOČSM, Sokola. Ani v tomto roce se nepodařilo z místa získat pionýrského vedoucího, 

vedoucího zájmového kroužku, nebo cvičitele pro dobrovolnou tělesnou výchovu. Tyto funkce totiž 

musí zastávat učitelé, což je z pedagogického hlediska špatné, neboť děti se cítí stále jako ve škole. 

Škola jako každoročně kromě prací na školním pozemku pomohla JZD při sklizni brambor.  

 

Ředitelem školy je i nadále s. Ludvík Zátopek, který byl do dubna ve funkci předsedy MNV. Po 

prázdninách odešli ze školy známí učitelé a to s. Zátopková do Chuchelné, s. Slivka do Kobeřic. 

Školníkem je opět po nemoci s. Kupka V., topičem s. Kořistka.  

 

116) 

Škola na Borové měla 38 žáků. Pro nedostatek místa a učitelů chodili žáci třetího ročníku do Bolatic. 

Ředitelem školy je i nadále s. Složil. Předsedou SRPŠ s. František Florián.  

 

Mateřská škola má tři třídy s celkovým počtem žáků 75. Ředitelkou je s. Drastíková Annemarie. Do 

školky se poprvé vzaly i děti soukromých zemědělců. Vybavení školky je velmi dobré a spolu 

s oddělením v zámku je možno je nazvat výborné.  



Kulturně-osvětová činnost. 

Na úseku vědecko-osvětové propagace lze dobře hodnotit přednášky a přehledy vnitřní a zahraniční 

politiky prováděné pravidelně na členských schůzích KSČ a veřejných schůzích. Z dalších dobře 

navštívených schůzí jsou schůze zahrádkářů. Také proběhly cykly přednášek v „Rodičovské univerzitě“ 

a osvětové besedě. Kulturně-společenských akcí bylo poměrně málo, neboť kvůli opravě sálu mohly 

probíhat pouze na Borové. Divadelní kroužek ČSČK nacvičil hru „Úklady a láska“. Také kroužek PO při 

ZDŠ v soutěži tvořivosti mládeže nacvičili hru „Stříbrná studánka“. Taktéž taneční kroužek Juta, 

recitační a pěvecký na škole se zúčastnili okresních kol STM, kde čestně obstály. Juta se dostala do 

krajského kola.  

 

Důstojně proběhly oslavy 25. února, MDŽ, 1. a 9. května a měsíc československého sovětského 

přátelství. Celkem dobře pracovala názorná propagace výsledků a průběhu prací MNV. I přes 

nedostatečné zařízení místního rozhlasu, bylo v letním období pravidelně vysíláno.  

 

117) 

I v tomto roce vyšly místní noviny, jen škoda, že brzy zaniknou. Osvětová beseda celkem účinně 

zasahuje do všech životních událostí. Ředitelem OB je i nadále s. Krejčiřík, který si v minulosti vedl 

dobře. Očekává se, že nový sál mu dá novou vzpruhu do práce.  

 

Třeba jen poznamenat, že první taneční zábava v novém sálu byla na bolacký krmáš a že ji pořádal 

MNV. Hudba hrála zdarma a výtěžek byl věnován na odměnu v soutěži pracovníků akce „Z“ sál. 

Vzpomínám při této příležitosti znovu našeho rodáka Augusta Scholtise, který vydal v tomto roce 

knihu o Polsku v souvislosti s jeho poslední návštěvou. Knihu jsme sice nemohli číst, ale podle 

knižních výložek a různých zpráv z tisku pokouší se Scholtis v této knize objektivně hodnotit vývoj 

v Polsku a dále se i pokouší překlenout stávající rozpory. Spisovatel si dopisuje se s. Gillarem, a pokud 

z jeho soudíme, má velmi vřelý vztah k svému domovu. Je to tragédie rodáka, tak jak píše o něm 

spisovatel s. Rusínský – že je to člověk – jeden z těch dvoukořených  a tím i bezkořených. Scholtis 

každopádně vidí vývoj v NSR celkem zdravě a s jeho názory v poslední knize „Ein Herr aus Bolatitz“ je 

nutno v mnohém souhlasit. Také velmi kriticky a zdravě odhaluje nedostatky svých bolatických 

spoluobčanů. Proto není u mnohých oblíben, hlavně ne u těch, o kterých psal v jeho v Německu 

vydaných knihách.  



118) 

Dílčí organizace KSČ v Bolaticích se i v tomto roce velmi aktivně podílela na řešení problémů v místě a 

svým dílem přispěla i k určité konsolidaci. Vždyť tu byla z jara úplně rozbouřená vesnice. Ovšem 

dokončit socializaci vesnice se ani v tomto roce novému výboru nepodařilo.  

 

Výbor organizace byl ve složení předseda Engliš, členové výboru Breuer Gerhard, Vodička, Rataj Josef, 

Sněhota Karel, Sněhota Heřman, Sněhotová El., Krejčiřík a Hertel Leopold. Dílčí organizace měla 

celkem 41 členů a 1 kandidáta.  

 

Věkové složení: do 26 let 2, od 26-35 let 8, 35-45 let 8, od 45-60 let 14, a přes 60 let 13. Tento 

přehled jasně naznačuje, že organizace je přestárlá a že je nutno ji posílit mladými lidmi. Stranická 

organizace kromě spolupráce se složkami NF, svolávala během roku veřejné schůze a lze říci, že se za 

poslední rok stranický vliv v místě upevnil.  

 

Příčiny, proč nebylo dosaženo lepších výsledků, nutno hledat ve vlažném postoji mnoha členů strany. 

Všude máme komunisty, ale hodnotíme-li výsledky, že musíme říci, že občané konají své funkce lépe 

než členové strany. A to je vážné. Vidíme také, že mládež je apolitická, že se straní veřejné práce a 

chce jen žít. Členové strany si musí uvědomit svou zodpovědnost a bude jen dobře, když ve své práci 

přidají. Je to zapotřebí! 

 

119) 

Lidová myslivecká společnost Bolatice se oproti minulému roku nijak co do počtu členů nezměnila. Je 

však si třeba říci, jak je letos s tou zvěří slabé! 

 

Silné jarní deště doslova utopily naši pernatou při hnízdění. A co se zachránilo, to zničily široké 

agregáty JZD při polních pracích, sklizních apod. Tak například bažantího jsme měli velmi málo. 

Koroptve byly ještě početnější. A naši zajíčci na tom také nebyli dobře. Sníh a mokré jaro a pak 

chemické práškování tomu nasadilo korunu. Tak se stalo, že zajíci při podzimním honu nebyli. Střelilo 

se jenom 78 kusů. Ve srovnání s okolními honitbami jsme získali ještě dobrý průměr. Bažantí jsme 

střelili 4 ks, srnčího 4 ks. Nějaká ta škodná jako liška, pes, kočka a konto bolatického myslivce je 

uzavřeno. Králíci v Křeménkách nebyli. V létě si však mnozí přišli na své při odstřelu divokých kachen. 

Primát vedl s. Heinz. Divočáky jsme bohužel žádné v revíru neviděli.  



Hodně diskuze vyvolala nový zákon o myslivosti a záměr sloučit honitbu Bolatice a Zábřeh. Také se 

povídá, že bude zřízena bažantnice a že nám vezmou kus honitby. Návrh nové honitby je před 

schválením.  

 

Něco k hřibům. Letos se hřibům zrovna nedařilo. Je hodně pravdy v lidovém přísloví, že když není 

hřibů, není brambor. A brambor letos jako zvěře nebylo. Tak mnozí milovníci lesa a hřibů se velmi 

tesknili.  

 

120) 

Tělocvičná jednota Sokol má 282 členů ke konci roku 1961. Během roku byli získáni další příznivci, 

takže má dnes 302 členů.  Z toho je 214 mužů, 27 žen, 21 dorostenců, 2 dorostenky a 19 žáků. 

V Jednotě je oddíl základní tělesné výchovy, kopané, odbíjené a šachu. Předsedou je i nadále s. 

Osvald Teuer. Nejoblíbenější je oddíl kopané, který má v místě hodně příznivců. Oddíl se však 

neudržel v I. třídě a sestoupil. Na podzim jsme ukončili soutěž na 4. místě tabulky. O fotbal je mezi 

mládeží velký zájem, hlavně již ve škole, takže o dorost je dobře postaráno. Přes veliké úsilí se ani 

tento rok nepodařilo prosadit výstavbu šaten na hřišti. Stará kabina již hrozí zřícením. V brigádách byl 

obnoven plot na západní a severní straně hřiště. Tradiční sportovní slavnost a jiné podniky pomáhají 

Sokolu získávat prostředky. V roce 1961 jsme dostali od OVČSVT podporu ve výši 3 500 Kčs, letos 

jenom 420,-. Soudruh Solich Erich vykonává funkci trenéra a absolvoval v Bratislavě kurz na trenéra II. 

třídy. Čestný odznak ČSVT získal s. Teuer Osvald.  Příslušníci Sokola se celkem i aktivně zapojili na 

pomoc v JZD a pomáhali také při výstavbě kinosálu. Nedostatkem však je, že základní tělesné výchově 

se dosud věnuje malá pozornost. Tak se stává, že i přesto, že jsme žádali výstavbu tělocvičny, je malá 

školní skoro prázdná. Veliký vliv na dobrou práci a organizaci má zasloužilý činovník s. Teuer 

Kornelius, jehož jediným životním cílem je sport. Při lepší práci by však činnost mohla být ještě lepší. 

Máme dojem, že mladí lidé nemají smysl pro nějakou dobrovolnou veřejnou práci. Naopak baví je jak 

vidět karty apod. A to je velká škoda! 

 

121) 

Československý červený kříž má v místě velmi dobrou organizaci. Ke konci roku čítá 270 členů. 

Předsedou je přítel Šimeček. Práce této složky byla velmi záslužná, neboť ve školeních a kurzech byli 

získáni další dobrovolní pracovníci. Vyškolení těchto zdravotních pracovníků má velký vliv na 

zdravotní osvětu v místě, dále i v případě nutné první pomoci je vždy dostatek pracovníků po ruce. 

ČČK i jinak aktivně zasahuje do života v místě. Jednak jsou jeho členové činní jako aktivisté v komisích 

MNV, jednak i jako zdravotníci v Sokole a taktéž pomáhají při brigádách. Mají i dobrý divadelní 

soubor, který nacvičil hru „Úklady a láska“ a také ji uvedl na Borové. V místě byla příslušníky 



prováděna sbírka na pomoc Alžírsku, která byla úspěšná. Členové jsou i v úzkém styku s místním 

lékařem a dále provádějí periodické prohlídky a kontrolu pitné vody, pohostinství, obchodu apod.  

 

Československý svaz mládeže přesto, že se podnikají různé akce, dosud nežije. Zde dochází neustále 

k výměnám ve funkci předsedy, takže po pravdě řečeno, není t. č. nynější předseda ani dobře znám. 

Přesto, že výbor strany několikrát o situaci v ČSM jednal, nepodařilo se dojít nápravy. Přitom za práci 

svazáků zodpovídal s. Breuer Kurt a spolupracoval se školou i s. Krejčiřík. Několik místních učitelek i 

přes zvýšený zájem není ve stavu dát toto do pořádku! Naše mládež není ani špatná, ale ani dobrá. Je 

taková, jako jsme byli kdysi my, jenomže na rozdíl od nás má neomezené možnosti a to ji kazí. Mládež 

je převážně apolitická, nemá zájem o lidosprávu. Zájem se však musí vybudit, jinak by budoucnost 

byla jaká? 

 

122) 

Velmi dobře se činí v místě zahrádkáři. Jejich spolek se již blíží k 30 členům a výsledek je v obci na 

každém kroku znát. Předsedou je Zajíček Jindřich. Kladem tohoto spolku je, že tam pracuje dobře celý 

výbor a že činnost je veřejně prospěšná. Jejich zásluhou se konají v místě přednášky na otázky, které 

zajímají každého zahrádkáře. Navíc ještě jsou pořádány zájezdy do vzorných zahradnických i 

zelinářských provozů, které přináší vesnici velký užitek. Ty tam jsou doby, kdy se lidé o stromy 

nestarali; dnes se běžně stromy ošetřují, přihnojují a postříkávají. To se také vyplácí, jak ukázala 

výstavka ovoce a zeleniny ve staré škole. Tato výstava patřila mezi nejlepší v okresu. Zahrádkáři mají 

jako jediná složka v místě i pěkně zařízenou klubovnu, kde se pravidelně setkávají. Velká byla i pomoc 

členů při opravě kinosálu, kde svou aktivitou patřili mezi nejlepší. Tak se obec Bolatice dostává díky 

této činnosti mezi obce okresu, kde se péči o ovocné stromy a zeleninu věnuje ta největší pozornost. 

Každým rokem se doplňují ovocné stromy o dobré odrůdy.  

 

Včelařský spolek v tomto roce nedoznal žádných významnějších změn. Snůška medu však byla vinou 

nepříznivého počasí velmi slabá. Dlouhotrvající deště a pak následující sucha se projevily velmi 

zhoubně. Dále si včelaři stěžují na práškování a postřik chemickými látkami z letadel, což bez 

předchozích bezpečnostních opatření značně decimuje roje včel. Včelaři vysázeli v tomto roce přes 

tisíc kusů bílých vrb apod., aby včelám se mohlo lépe dařit. Jen škoda, že nesvědomití lidé ničí toto 

ušlechtilé poslání tím, že stromky lámou a odstraňují.  

 

123) 

Svaz československých invalidů má v místní pobočce 35 členů. V obci je však celkem 105 invalidů. 

Jedná se většinou o případy z poslední války, v posledních letech jsou to však případy z pracovních 



úrazů. Tato zájmová organizace i aktivně působí v komicích NV a její členové i jinak pomáhají při 

výstavbě obce. Předsedou je s. Jindřich Hanzlík a aktivním pracovníkem je i s. Josef Vavřínek. Členové 

se dále účastní i různých sčítání dobytka, inventur apod. Invalidé mají z titulu svého členství i řadu 

výhod v dopravě a v nákupu dopravních vozíků apod.  

 

Vcelku kladně hodnotíme i činnost požární ochrany. Předsedou je s. Hertel. Požárníci mají dobré a 

osvědčené pracovníky. Místní sbor je i potřebně vybaven, jen škoda, že dosavadní zbrojnice je 

naprosto nevyhovující, je přecpána zařízením a malá. Jako každoročně organizují požárníci ve 

spolupráci s MNV požární hlídky, do kterých jsou zapojeni všichni občané v místě. V obci nedošlo 

k žádnému požáru, což bych hodnotil velice dobře. Veškerou výzbroj a výstroj hradí MNV z rozpočtu. 

Podobně dobře si vedou i požárníci na Borové. Je jen škoda, že poloha jejich zbrojnice je značně 

nevýhodná a v dobách deště a v zimě je k ní špatný přístup. Borovští požárníci jsou známí svými 

každoročními tradičními lesními slavnostmi. Ta se jim opravdu velmi vydařila. Veškeré další složky 

měly vždy slavnost narušenou deštěm. Mezi oběma sbory je dobrá a zdravá soutěž, což je jenom ku 

prospěchu věcí. Oba požární sbory však potřebují nutně členský přírůstek, hlavně z řad mládeže. O to 

se toho času stará škola.  

 

124) 

Při návštěvě obce Bolatice srdečně zdravím všechny občany, přeji do jejich práce hodně úspěchů a ať 

naše společná práce přispívá k boji za udržení míru ve světě, ať nikdo nikdy nepocítí hrůzy války. Ať 

nikdy se neopakují Lidice kdekoliv na světě.  

Příhodová Alena z Lidic 

V Bolaticích 16. 9. 1963 


